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Atrakcje turystyczne 
w powiecie kłobuckim

Od czego zacząć ? Warto wybrać 
się na krótki odcinek Liswarciańskiego 
Szlaku Rowerowego, który otaczają 
malownicze tereny doliny Liswarty. 
Szlak jest oznakowano wzdłuż Liswar-
ty. Boczne odnogi zaczynają się w 
Kłobucku i biegną do Zawad i (druga) 
do Krzepic. Tereny są piękne, zielone,  
wymarzone dla turystyki rowerowej. 
Oczywiście w Gminie Popów szcze-
gólną uwagę należy zwrócić na rzekę 
Liswartę wraz z pięknym otoczeniem, 
oraz spływy kajakowe, których słynie 
gmina Popów. Warta uwagi jest Kal-
waria Wąsoska. To  zabytkowa droga 
krzyżowa, położona w bardzo malow-
niczym wąwozie. W gminie Popów war-
to odwiedzić przepiękną Tężnię. W gmi-
nie Kłobuck  atrakcyjnym miejscem jest 
zalew Zakrzew. Władze gminy zadbały 
o mieszkańców, którzy chcą spędzać 
czas nad Zakrzewem,  i została uru-
chomiona bezpłatna linia autobusowa 
nr 55, która kursuje bezpłatnie aż do 1 
września. W Kłobucku mamy atrakcyj-
ne parki doskonałe do spacerowania i 
nowoczesną multimedialną fontannę 
na rynku w Kłobucku. Warte uwagi są 
również ścieżki rowerowo-turystycz-
ne , które obejmującą dwie trasy: o 
długości 12,7km i 4,5km. Trasa rowe-
rowa o długości 12,7km rozpoczyna 
się  od krzewu częściowo chronionego 
„Wawrzynka Wilczełyko” w Leśnictwie 
Pierzchno przez rezerwat „Zamczysko 
„ w Grodzisku aż do zalewu w Zakrze-
wie. Trasa rowerowa o długości 4,5km 
rozpoczyna się w rezerwacie przyrody 
„Dębowa Góra”, biegnie do zbiornika  w 
Zakrzew, a następnie do pomnika przy-
rody, którym jest 200 letni Dąb Szy-
pułkowy obok siedziby Nadleśnictwa. 
„Dębowa Góra”, najwyższy punkt Dę-
bowej Góry znajduje się 284,6 m n.p.m. 
Gminy w powiecie kłobuckim otoczone 
są pięknymi lasami, dla najmłodszych 
mieszkańców są place zabaw, skate-
parki oraz nowoczesne boiska sporto-
we. 

Przed nami drugi miesiąc wakacji, w tym roku pogoda wyjątkowa nas rozpieszcza, w powiecie kłobuckim jest wiele ciekawy miejsc do 
spędzenia wolnych chwil. Trasy rowerowe, spływy kajakowe, kąpieliska oraz infrastruktura sportowa.



LIPIEC-SIERPIEŃ • NR 07/2024 (34)
2 Aktualności

Zarząd Powiatu Kłobuckiego 2 lipca 
wziął udział w wirtualnym spotkaniu 
na żywo z przedstawicielami zaprzy-
jaźnionych samorządów z Niemiec i 
Ukrainy, z którymi Powiat Kłobucki 
ma podpisane umowy o współpracy. 
Było to ważne wydarzenie, mające na 
celu kontynuowanie oraz rozwijanie 
współpracy międzynarodowej – mimo 
ograniczeń wynikających ze znacznych 
odległości. 

Powiat kłobucki reprezentowali sta-
rosta Dariusz Pilśniak, wicestarosta Ka-

rol Wers oraz członkinie zarządu Zdzi-
sława Kall i Beata Przybylska. Obecni 
byli również naczelnicy wydziałów 
Andrzej Wystalski i Zbigniew Zych. Spo-
tkanie online pozwoliło na przedsta-
wienie nowego składu zarządu partne-
rom zagranicznym oraz na omówienie 
bieżących i przyszłych działań.

Podczas spotkania, niemiecki powiat 
Hassberge z Bawarii reprezentował 
landrat Wilhelm Schneider, kierujący 
wydziałem organizacyjnym Marcus 
Froehlich, pełnomocnik Stephan Kolck 

oraz tłumaczka Magdalena Urlich. Ze 
strony ukraińskiej w spotkaniu uczest-
niczyła mer Mościsk Mirosława Pelc 
oraz przedstawiciele rady i urzędu mia-
sta, Oleh Makar i Pavel Osypow.

Spotkanie było okazją do przedys-
kutowania kluczowych kwestii doty-
czących dalszej współpracy, takich jak 
pomoc dla Ukrainy w kontekście trwa-
jącego konfliktu, a także wznowienia 
współpracy między szkołami. Omówio-
no również plany spotkań i wspólnych 
inicjatyw na najbliższe miesiące. W 
szczególności poruszono kwestie zwią-
zane z organizacją programów wymia-
ny uczniów, które są niezwykle cenne 
dla rozwoju młodzieży oraz wzajemne-
go zrozumienia między narodami.

Wymiana doświadczeń, wspól-
ne projekty edukacyjne oraz pomoc 
humanitarna są tylko niektórymi z 
aspektów, które zacieśniają więzi mię-
dzy społecznościami. Dzięki takim ini-
cjatywom, jak to wirtualne spotkanie, 
możliwe jest nie tylko utrzymanie, ale i 
rozwijanie relacji.

Wirtualne spotkanie Zarządu Powia-
tu Kłobuckiego z partnerami z Niemiec 
i Ukrainy było ważnym krokiem w kon-
tynuowaniu owocnej współpracy mię-
dzynarodowej.

Powiat rozmawia online  
z samorządami z zagranicy

Szkoły, które 
skorzystają z programu 
„Aktywna Tablica”

Wojewoda śląski oficjalnie zatwier-
dził listę szkół, które uzyskają wsparcie 
finansowe w ramach rządowego pro-
gramu „Aktywna tablica” na rok 2024. 
W ramach tego programu dofinanso-
wanie otrzyma 194 placówek oświato-
wych w regionie, a łączna suma dotacji 
wynosi 5 683 047,55 zł. 

Program „Aktywna tablica” ma na 
celu rozwój infrastruktury szkolnej oraz 
podniesienie kompetencji uczniów i 
nauczycieli w zakresie technologii in-
formacyjno-komunikacyjnych. Jest on 
realizowany w latach 2020-2024 i prze-
widuje wsparcie finansowe dla szkół 
podstawowych, które nie otrzymały 
dofinansowania w poprzednich edy-
cjach (2017-2019), a także dla szkół po-
nadpodstawowych, placówek kształcą-
cych uczniów niewidomych oraz tych z 
specjalnymi potrzebami edukacyjnymi, 
w tym uczniów z niepełnosprawnościa-
mi. Program obejmuje również specjal-
ne ośrodki szkolno-wychowawcze oraz 
szkoły, które nie skorzystały z niego w 
latach 2020-2023.

Na realizację programu „Aktywna 
tablica” w 2024 roku przeznaczono 
łącznie 55 mln zł z budżetu państwa. 
Program jest finansowany w 80 proc. 
ze środków budżetowych, natomiast 
pozostałe 20 proc. pochodzi z wkła-
du własnego organów prowadzących 
szkoły, najczęściej z budżetu gminy lub 
powiatu. Dzięki temu modelowi finan-
sowania szkoły mogą uzyskać niezbęd-
ne narzędzia i technologie wspierające 
nowoczesne metody nauczania.

Lista szkół z województwa śląskiego, 
które zakwalifikowały się do programu 

„Aktywna tablica” na 2024 rok, jest do-
stępna na stronie Biuletynu Informacji 
Publicznej urzędu wojewódzkiego. Z 
analizy tej listy wynika, że pięć szkół z 
powiatu kłobuckiego otrzyma wsparcie 
finansowe. Każda z tych szkół otrzyma 
po 35 tys. zł. Beneficjentami dofinanso-
wania są:

Szkoła w Parzymiechach (gmina Li-
pie)

Szkoła w Borze Zajacińskim (gmina 
Przystajń)

Szkoły w Borowem, Węglowicach i 
Bieżeniu (gmina Wręczyca Wielka)

Program „Aktywna tablica” jest klu-
czowy dla modernizacji i unowocze-
śnienia infrastruktury edukacyjnej w 
Polsce. Dzięki finansowemu wsparciu 
szkoły mogą zakupić nowoczesne ta-
blice interaktywne, laptopy, projektory 
oraz inne urządzenia multimedialne, 
które są niezbędne do efektywnego 
nauczania w XXI wieku. Uczniowie zy-
skają dostęp do nowoczesnych narzę-
dzi edukacyjnych, co pozwoli im roz-
wijać kompetencje cyfrowe, które są 
nieodzowne we współczesnym świe-
cie. Nauczyciele natomiast będą mogli 
korzystać z nowoczesnych metod dy-
daktycznych, co przyczyni się do pod-
niesienia jakości kształcenia.

Decyzja wojewody śląskiego o przy-
znaniu wsparcia finansowego w ra-
mach programu „Aktywna tablica” na 
2024 rok jest więc krokiem w kierunku 
unowocześnienia edukacji w regionie. 
Inwestowanie w edukację jest kluczo-
we dla przyszłości naszego społeczeń-
stwa.
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Paszport dostaniesz na lotnisku
W lipcu ruszyły nowe punkty wyda-

wania paszportów tymczasowych na 
lotniskach w Katowicach-Pyrzowicach, 
Krakowie i Gdańsku. Te innowacyjne 
usługi zostały wprowadzone po suk-
cesie pilotażowego punktu na Lotnisku 
Chopina w Warszawie, który okazał się 
bardzo przydatny dla podróżujących. 
W Pyrzowicach punkt wydawania pasz-
portów tymczasowych zaczął działać 
od 17 lipca. 

Nowe punkty wydawania paszpor-
tów tymczasowych mają na celu uła-
twienie podróży w czasie wzmożonego 
ruchu wakacyjnego. Dzięki nim wyma-
rzony wyjazd wakacyjny, konieczny 
wyjazd służbowy czy wizyta u rodziny 
nie muszą być odkładane z powodu 
problemów z paszportem lub dowo-
dem osobistym. Ministerstwo Spraw 
Wewnętrznych i Administracji planuje 
dalszy rozwój tych punktów, aby spro-
stać rosnącym potrzebom obywateli. 
Wiele miast i portów lotniczych wyra-
ziło już zainteresowanie wprowadze-
niem takich usług, co może doprowa-
dzić do tego, że na każdym lotnisku w 
Polsce będzie można uzyskać paszport 
tymczasowy.

Dotychczas z punktu na Lotnisku 
Chopina w Warszawie skorzystało bli-
sko 18 tysięcy osób. Punkt na lotnisku 
Kraków-Balice rozpoczął działalność 
1 lipca, na lotnisku w Gdańsku 8 lipca, 
a w Katowicach-Pyrzowicach 17 lipca 
2024 r. Punkty te funkcjonują od ponie-
działku do piątku w godzinach od 7.30 
do 15.30, natomiast punkt na Lotnisku 

Chopina w Warszawie jest czynny od 
8.00 do 20.00.

Paszport tymczasowy można uzy-
skać w sytuacjach, gdy paszport lub 
dowód osobisty został utracony, 
zapomniany, skradziony lub utracił 
ważność. Aby uzyskać ten dokument, 
należy okazać ważny bilet lotniczy. Na 
miejscu pracownik punktu sprawdza 
tożsamość osoby ubiegającej się o 
paszport oraz wykonuje zdjęcie nie-
zbędne do wyrobienia dokumentu. 
Paszport tymczasowy jest ważny przez 
określony czas, maksymalnie do 365 
dni, w zależności od indywidualnej sy-
tuacji. Opłata za wyrobienie paszportu 

tymczasowego wynosi 30 złotych, a 
płatność odbywa się wyłącznie kartą 
płatniczą.

Ministerstwo Spraw Wewnętrznych 
i Administracji widzi duży potencjał w 
rozwijaniu tej usługi. Punkty wydawa-
nia paszportów tymczasowych mają 
na celu nie tylko zwiększenie komfor-
tu podróżujących, ale również zapew-
nienie im większego bezpieczeństwa i 
spokoju podczas podróży. Planowane 
są dalsze kroki w kierunku otwierania 
kolejnych punktów na lotniskach w ca-
łym kraju, co z pewnością przyniesie 
korzyści wielu podróżującym obywa-
telom.
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Upały to czas, gdy trzeba zadbać o psa
Z każdą nadchodzącą falą upałów powinno być dla każdego oczywiste, że wiel-
kie zagrożenie wysokie temperatury stanowią nie tylko dla ludzi, ale również 
dla zwierząt. Upały mogą prowadzić do wielu problemów zdrowotnych, w tym 
odwodnienia, poparzeń czy udarów słonecznych – zwłaszcza jeśli zwierzęta są 
pozostawione bez odpowiedniej opieki.

Szczególnie trudne warunki doty-
czą tych zwierząt, które są trzymane 
na uwięzi. Wciąż zdarzają się niestety 
przypadki, w których zwierzęta trzy-
mane w taki sposób są pozostawiane 
same sobie w sytuacji wysokich tem-
peratur. Buda, w której przebywają, 
często stoi na otwartym słońcu i jest 
wykonana z blachy, co sprawia, że 
temperatura wewnątrz może wzro-
snąć nawet do 70 stopni Celsjusza. 
Metalowy łańcuch, do którego przy-
wiązane jest zwierzę, także się na-
grzewa, co może powodować bole-
sne poparzenia na skórze. Dlatego 
tak ważne jest, aby w czasie upałów 
szczególnie skupić się na zapewnie-
niu zwierzętom odpowiednich wa-
runków i odpowiedzialnie dbać o ich 

dobrostan.
Zasady opieki nad zwierzętami w 

gorące dni powinny być przestrze-
gane bez wyjątku. Idealnie by było, 
gdyby zwierzęta w takim czasie były 
zawsze pod stałą opieką, ale jeśli mu-
szą przebywać na zewnątrz, należy 
zapewnić im odpowiednie warunki. 
Przede wszystkim zwierzęta muszą 
mieć stały dostęp do świeżej, czystej 
wody. Woda powinna być regularnie 
wymieniana, a jeśli pies potrafi  prze-
wrócić naczynie, warto je przytwier-
dzić, aby uniknąć sytuacji, gdy zwie-
rzę zostanie bez dostępu do wody.

Miejsce, w którym zwierzę prze-
bywa, powinno być odpowiednio 
zacienione. Jeśli zwierzę przebywa 
w budzie, ta powinna być dobrze izo-

lowana i pokryta materiałami, któ-
re nie nagrzewają się, jak papa lub 
drewno. Metalowe elementy, takie 
jak blacha, szybko się nagrzewają, 
co może prowadzić do poważnych 
poparzeń. Jeśli zwierzę przebywa w 
ogrodzonej przestrzeni, ważne jest, 
aby kojec był dostosowany do jego 
wielkości, aby miało ono wystarcza-
jąco dużo miejsca do swobodnego 
poruszania się.

Prawo również jasno określa zasa-
dy dotyczące trzymania zwierząt na 
uwięzi. Zgodnie z ustawą o ochronie 
zwierząt pies nie powinien być na 
uwięzi dłużej niż 12 godzin dziennie, a 
długość uwięzi nie może być krótsza 
niż 3 metry. Mimo tego najlepszym 
rozwiązaniem jest unikanie trzyma-
nia zwierząt na uwięzi – jeśli nie jest 
to absolutnie konieczne. Niedostoso-
wanie warunków życia zwierzęcia do 
upałów oraz brak stałego dostępu 
do wody jest traktowane jako wykro-
czenie, które może skutkować karą 
aresztu lub grzywny (art. 37 ust. 1 w 
zw. z art. 9 ust. 1 ustawy o ochronie 
zwierząt). Jeśli zwierzę jest trzymane 
w warunkach, które stanowią zagro-
żenie dla jego zdrowia, a nawet życia 
lub powodują jego cierpienie – takie 
działanie uznawane jest za przestęp-
stwo znęcania się nad zwierzęciem. 
Tego typu przestępstwo może wią-
zać się z karą pozbawienia wolności 
do 3 lat (art. 35 ust. 1a w zw. z art. 6 
ust. 2 pkt 17 i 19 ustawy o ochronie 
zwierząt). Niezależnie od kodeksów 
i kar jest coś jeszcze, co powinno 
działać znacznie lepiej i skuteczniej. 
To nasze sumienie. I wyobraźnia. Bo 
skoro nam jest gorąco, to nie trzeba 
matury, by rozumieć, że gorąco jest 
też psu. A w takiej sytuacji należy 
zwierzęciu pomóc – jeśli jest się czło-
wiekiem, a nie kawałem bezmyślne-
go mięcha.

W trosce o dobro zwierząt i ich bez-
pieczeństwo w czasie upałów każdy z 
nas powinien pamiętać o odpowie-
dzialnej opiece i dostosować warunki 
ich życia do panujących warunków 
atmosferycznych. To nasza wspól-
na odpowiedzialność, aby zapewnić 
naszym czworonogom bezpieczne 
i komfortowe warunki, zwłaszcza w 
gorące dni.

Tegoroczna uroczystość miała 
szczególne znaczenie, ponieważ była 
jednocześnie obchodami 105. rocz-
nicy powstania Policji Państwowej. 
Wśród zgromadzonych w sali ratusza 
znaleźli się parlamentarzyści, lokalne 
władze samorządowe, przedstawiciele 
różnych służb mundurowych, ducho-
wieństwo, prokuratura, emerytowani 
policjanci oraz rodziny i bliscy miano-
wanych funkcjonariuszy.

Uroczystość rozpoczęła się od ode-
grania Mazurka Dąbrowskiego, po 
którym minutą ciszy uczczono pamięć 
funkcjonariuszy, którzy oddali życie w 
służbie. Następnie Komendant Powia-
towy Policji w Kłobucku, podinspektor 
Dariusz Gajzler, powitał gości i podzię-
kował policjantom za ich codzienną 
służbę, oddanie i ofi arność. Podkreślił, 
że kłobuccy policjanci każdego dnia z 
dużym poświęceniem dbają o porzą-
dek publiczny i bezpieczeństwo miesz-
kańców powiatu.

Podczas wręczania aktów mianowa-
nia inspektorowi Bednarkowi asysto-
wał podinspektor Gajzler. W tym roku 
33 funkcjonariuszy otrzymało awanse 
na wyższe stopnie policyjne. Pierwszy 
w życiu awans na stopień starszego 
posterunkowego otrzymało 5 policjan-
tów. W korpusie podofi cerów awanso-
wało 13 policjantów. W korpusie aspi-
rantów awansowało 14 mundurowych. 
W korpusie ofi cerów młodszych awans 
otrzymał 1 policjant.

Po wręczeniu awansów nastąpiło 
przekazanie listów gratulacyjnych. 
W uroczystości wzięli udział licznie 
zgromadzeni goście, którzy składali 
gratulacje i życzenia spokojnej służby 
naszym funkcjonariuszom. Inspektor 

Artur Bednarek oraz inni uczestnicy 
ceremonii szczególnie podziękowali 
rodzinom policjantów za ich wsparcie. 
Na ręce Komendanta Powiatowego 
Policji w Kłobucku wpłynęły liczne listy 
i adresy okolicznościowe z najlepszymi 
życzeniami dla policjantów i ich rodzin. 
Wśród osób składających życzenia zna-
leźli się m.in. Komendant Wojewódz-
ki Policji w Katowicach insp. Mariusz 
Krzystyniak, senator RP Ryszard Ma-
jer, starosta kłobucki Dariusz Pilśniak, 
burmistrz Kłobucka Jerzy Zakrzewski, 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Kło-
bucku Andrzej Sękiewicz, wójt gmi-
ny Lipie Bożena Wieloch, wójt gminy 
Wręczyca Wielka Anna Syguda, wójt 
gminy Popów Jan Kowalik, Komendant 
Powiatowy Straży Pożarnej w Kłobucku 
brygadier Mariusz Gosławski, zastęp-
ca komendanta Centralnego Ośrodka 
Szkolenia Służby Więziennej w Kulach 
major Aleksander Kmieć, szef Wojsko-
wego Centrum Rekrutacji w Częstocho-
wie podpułkownik Lucjan Paździora 
oraz Komendant Placówki Straży Gra-
nicznej w Częstochowie podpułkownik 
Przemysław Starczewski.

Uroczyste obchody Święta Policji w 
Kłobucku były nie tylko okazją do uho-
norowania funkcjonariuszy za ich trud 
i poświęcenie, ale także momentem 
refl eksji nad istotą służby policyjnej. 
Wspólne świętowanie z rodzinami, 
przedstawicielami władz i innych służb 
mundurowych podkreśliło, jak ważna 
jest współpraca i wsparcie w codzien-
nej pracy policjantów. Cała społecz-
ność lokalna doceniła wkład kłobuckich 
funkcjonariuszy w zapewnienie bezpie-
czeństwa i porządku publicznego w 
powiecie.

Święto Policji 
z awansami 
funkcjonariuszy

16 lipca kłobuccy funkcjonariusze policji obchodzili swoje 
doroczne święto. Z tej okazji w sali sesyjnej Urzędu Miejskie-
go w Kłobucku odbyła się uroczysta zbiórka, podczas któ-
rej wręczono akty mianowania na wyższe stopnie policyjne. 
Policjanci odbierali awanse z rąk pierwszego zastępcy Ko-
mendanta Wojewódzkiego Policji w Katowicach, inspektora 
Artura Bednarka, oraz Komendanta Powiatowego Policji w 
Kłobucku, podinspektora Dariusza Gajzlera.
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Niecodzienny koncert w amfiteatrze

Wysterylizuj i zaczipuj swojego zwierzaka

Amfiteatr w malowniczej dolince w Wąsoszu Gór-
nym był niedawno świadkiem niezwykłego wyda-
rzenia muzycznego. Na tutejszej scenie pojawiły 
się trzy wyjątkowe artystki, tworzące wspólnie ze-
spół Sutari: Kasia Kapela, Basia Songin oraz Do-
bromiła Życzyńska. Do scenerii pełnej zielonej na-
tury i sielskich widoków, artystki dodały magiczną 
atmosferę dźwięków, pełną emocji i niezwykłości.

Rozpoczyna się akcja sterylizacji, kastracji oraz czipowania skiero-
wana do właścicieli psów i kotów mieszkających na terenie gminy 
Popów oraz do opiekunów wolno żyjących kotów. Gmina Popów ofe-
ruje mieszkańcom korzystne warunki, bo całkowicie pokrywa koszty 
tych zabiegów, w tym trwałe oznakowanie zwierząt (czipowanie) w 
zakresie samego zabiegu czipowania oraz rejestracji zwierzęcia w 
bazie danych.

Koncert Sutari był niesamowitym 
połączeniem tradycyjnych pieśni, ory-
ginalnych kompozycji oraz unikalnych 
technik wokalnych – w tym także takich, 
jak beatbox czy też rzadko spotykany w 
Polsce pochodzący z Azji śpiew gardło-
wy. Występ wzbogaciły też nietypowe 
instrumenty. To połączenie śpiewu i 
gry wprowadziło publiczność w wyjąt-
kowy nastrój. Każdy mógł odbyć tutaj 
szczególną muzyczną podróż. Uczest-
nicy koncertu – widownia – zasiadając 
na kamiennych schodkach otoczonych 
zielenią, z entuzjazmem reagowali na 
każdy utwór. To najlepszy dowód na to, 
że koncert odniósł artystyczny sukces. 
Żywe reakcje publiczności były najlep-
szą recenzją dla artystek. Okazuje się, 
że takich muzycznych doznań – ory-
ginalnych i interesujących jak muzy-

ka Sutari – naszej widowni potrzeba. 
Koncert głęboko poruszył wszystkich 
obecnych.

Gminne Centrum Kultury w Po-
powie, które stoi za organizacją tego 
wydarzenia, wyraziło wdzięczność 
wszystkim, którzy przybyli, aby razem 
przeżyć ten magiczny wieczór. Szcze-
gólne podziękowania skierowano do 
Koła Gospodyń Wiejskich Wąsoszanki 
za ich nieocenioną pomoc w organizacji 
koncertu oraz za przygotowanie słod-
kiego podwieczorku, który stanowił do-
skonałe zwieńczenie tego niezwykłego 
wydarzenia. Organizatorzy są przeko-
nani, że koncert na długo pozostanie 
w pamięci uczestników, stanowiąc do-
wód na to, że połączenie niebanalnej 
muzyki z naturą może stworzyć coś 
absolutnie wyjątkowego i atrakcyjnego 
dla odbiorców.

Akcja skierowana jest do właścicieli 
psów i kotów oraz do opiekunów wolno 
żyjących kotów, którzy są zameldowa-
ni lub mieszkają na terenie gminy Po-
pów. Aby skorzystać z zabiegu, należy 
wypełnić wniosek dostępny na stronie 
internetowej gminy lub będący do po-
brania w Urzędzie Gminy Popów.

Procedura obejmuje wizytę kwali-
fikującą. Jeżeli zwierzę nie jest jeszcze 
oznakowane i zarejestrowane w sys-
temie identyfikacji, przed zabiegiem 
sterylizacji zostanie mu wszczepiony 
transponder (czip), a następnie za-
rejestrowane w bazie SafeAnimal. 
Sterylizacja lub kastracja zostanie 
przeprowadzona, a wolno żyjące koty 
otrzymają pooperacyjną opiekę. Po 
zabiegu odbędzie się kontrolna wizyta, 

która będzie obejmowała badanie kli-
niczne oraz zdjęcie szwów.

Każdy właściciel ma możliwość 
uzyskania finansowania zabiegu dla 
jednego zwierzęcia na jeden adres za-
mieszkania. Do składanego wniosku 
należy dołączyć kserokopię dokumen-
tu potwierdzającego miejsce zamiesz-
kania na terenie gminy Popów, a w 
przypadku zamieszkiwania w gminie 
bez formalnego meldunku – trzeba 
przedstawić zgłoszenie identyfikacyjne 
ZAP-3 lub pierwszą stronę PIT za 2023 
rok z pieczątką urzędu skarbowego 
albo pierwszą stronę PIT za 2023 rok z 
urzędowym poświadczeniem odbioru 
dokumentu elektronicznego (UPO), co 
pozwoli potwierdzić faktyczne miejsce 
zamieszkiwania. Ponadto należy załą-

czyć również kopię książeczki zdrowia 
zwierzęcia z wypełnionymi danymi 
właściciela i samego zwierzęcia oraz 
kopię aktualnego szczepienia przeciw-
ko wściekliźnie – zarówno dla psa, jak 
i kota. W tym ostatnim przypadku jest 
jeszcze dodatkowe wyjście. Jeśli zwie-
rzę nie jest zaszczepione, to szczepie-
nie takie zostanie wykonane na koszt 
właściciela przed zabiegiem steryliza-
cji, kastracji i czipowania.

Po pozytywnej weryfikacji wniosku 
i otrzymaniu skierowania na zabieg, 
należy umówić się na wizytę w Przy-
chodni Weterynaryjnej „Felis” u lek. 
wet. Agnieszki Hałaczkiewicz-Czernic-
kiej na ul. Kościuszki 83 w Pajęcznie. 
Ostateczną decyzję o zakwalifikowaniu 
zwierzęcia do zabiegu podejmie lekarz 

weterynarii.
Zainteresowani skorzystaniem z 

okazji do przeprowadzenia sterylizacji, 
kastracji i czipowania zwierząt powinni 
składać wnioski od 15 lipca w Biurze Po-
dawczym Urzędu Gminy Popów. Akcja 
potrwa do 30 września 2024 roku lub 
do wyczerpania środków finansowych 
przeznaczonych na ten cel w budże-

cie gminy Popów na rok 2024. Czyli 
ze zgłoszeniem nie warto zwlekać. O 
przyznaniu dofinansowania decyduje 
kolejność złożenia kompletnych wnio-
sków. Szczegółowe informacje można 
otrzymać w pokoju 25 Urzędu Gminy 
Popów, pod numerem telefonu 34 317 
70 67 wew. 215.
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Gminnego Centrum Kultury 
w Popowie daje kolejne do-
wody, że instytucja kultury 
w każdej gminie jest potrzeb-
na, by inicjować wydarzenia, 
które w niedużych wiejskich 
społecznościach nie rodzą się 
same z siebie. Po raz kolej-
ny też coś ciekawego odbyło 
się w atrakcyjnym miejscu w 
przestrzeni rekreacyjnej przy 
mostku bujanym w Zawadach. 
Ożywienie tego miejsca to też 
sukces ostatnich lat – po wie-
lu latach pozostawiania go na 
uboczu, bez wykorzystania 
tkwiącego w nim potencjału.

W lipcowy środowy wieczór 
tematem spotkania w Zawa-
dach nad brzegiem Liswarty 
były fantastyczne opowieści. 
Program „Baśnie Ludów Zie-
mi” przedstawiła Magda Aiszi-
ma Polkowska, która od lat 
wędruje z tymi baśniami i pie-
lęgnuje kulturę żywego słowa. 
Zawitała też do gminy Popów.

Czym są te baśnie, które sta-
ły się tematem spotkania? To 
prastare opowieści tradycyj-
ne, które pochodzą z wielu róż-
nych krajów świata. Wydarze-
nia z udziałem Magdy Aiszimy 
Polkowskiej to mozaika głosu, 
słów, pieśni, ciszy i dźwięku in-
strumentów. To niezwykły kli-
mat wokół tych opowieści. To 
inspirujące treści, odwołujące 
się do spraw ponadczasowych 
i ważnych, a nadto obecnych w 
tradycjach różnych kultur.

Ludzie od zawsze gromadzi-
li się, by słuchać opowieści. 
Poprzez baśń płynie to co jest 
wieczne: mądrość, pierwot-
ne prawa, pamięć. To środek 
bezpiecznego przekazywania 
ich z pokolenia na pokolenie. 
Tak, aby człowiek pamiętał o 
tym, kim jest i o tym, jak żyć 
w harmonii na tej pięknej zie-
mi. Baśń poprzez żywe słowo 
i sztukę obrazowania jest też 
swoistą odwieczną technolo-
gią tworzenia świata, znaną 
wielu ludom ziemi.

Rozsiadając się wokół na 
kocach i karimatach uczest-
nicy wydarzenia wysłuchali 
niezwykłych opowieści snu-
tych wieczorem nad Liswar-
tą. Magda Aiszima Polkowska 
przywołała ponadczasowe hi-
storie o wolności i tęsknocie, 
pełne prawdy, mądrości, umi-
łowania ziemi, zwierząt i ludzi. 
Świadkami byli tu nie tylko 
ludzie, ale także rzeka, sosny, 
słońce i księżyc, i ogień. Tak 
snuto baśniowe opowieści od 
wieków. Tak odkrywano przed 
kolejnymi pokoleniami nie-
zwykły świat, by uczyć świata, 
który nas otacza.

Baśnie Ludów Ziemi w Zawadach
To był interesujący wieczór łączący pokolenia. I zarazem kolejne ciekawe wydarzenie, zorganizowane staraniem po-
wołanego za czasów wójta Jana Kowalika Gminnego Centrum Kultury w Popowie.
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Jeszcze wczesną jesienią tego roku 
zasiądziemy pod kłobucką tężnią so-

lankową! To, co zapowiadano od daw-
na, jest już obecnie u progu realizacji. 

Ale po kolei.
Początkowo tężnię w Kłobucku pla-

nowano umieścić w parku na Zagórzu, 
jednak problemy konserwatorskie wy-
musiły zmianę lokalizacji na rejon ulicy 
Zielonej. Ta decyzja sprawiła, że termin 
wykonania tężni nieco się odsunął. Z 
drugiej strony… powstanie ona bliżej 
centrum miasta, więc może być łatwiej 
dostępna.

Kłobuck jest już blisko realizacji wła-
snej tężni. Moda na takie obiekty nie 
ustępuje, a wykonanie podobnych za-
powiadają kolejne gminy. Tężnie są po 
prostu miejscami cieszącymi się dużą 
popularnością, a mieszkańcy Kłobucka 
na pewno zasługują na to, by posia-
dać takie miejsce u siebie. Lokalizacja 

jest dobra, bo w okolicy stawia się też 
przecież na rewitalizację przestrzeni 
parkowej, do której w najbliższych la-
tach przyciągać będą pełne kwiatów 
drzewa.

Postępowanie przetargowe, które 
ma wyłonić wykonawcę tężni w Kło-
bucku, rozpoczęło się 4 lipca. Oferty 
przyjmowano do 19 lipca. Teraz trwa 
analiza tych ofert i w finale – miejmy 
nadzieję – ogłoszony zostanie wybór 
wykonawcy oraz podana będzie war-
tość inwestycji.

Już dziś da się powiedzieć, jak tęż-
nia w Kłobucku będzie wyglądała. Za-
danie obejmuje bowiem wykonanie 
działań już opisanych w zamówieniu 
sformułowanym przez miasto. Celem 

jesy powstanie mini tężni solankowej. 
Jej konstrukcja będzie miała formę 
drewnianej altany z centralnym rdze-
niem wypełnionym tarniną, po której 
spływać będzie solanka. Tężnia będzie 
więc przypominała tę, która powstała 
w Zawadach w gminie Popów, mając 
podobny kształt altany. Takie obiekty 
buduje się obecnie w wielu miejscach. 
Altana sprzyja kumulacji parującą so-
lanką powietrza i pomaga tworzyć po-
żądany zdrowy mikroklimat.

Czekamy więc na wyniki przetargu 
i realizację budowy tężni. Sama reali-
zacja ma potrwać najwyżej 60 dni, co 
oznacza, że usiąść przy tężni uda się 
jeszcze w tym roku jesienią.

W gminie Kłobuck trwa realizacja inwestycji

Zacznijmy od modernizacji ulic. W 
Łobodnie prowadzona jest przebu-
dowa ulicy Strażackiej. Modernizacja 
tego odcinka infrastruktury gminnej 
ma kluczowe znaczenie dla poprawy 
bezpieczeństwa oraz komfortu życia 
mieszkańców. Z kolei w samym Kłobuc-
ku trwają zaawansowane prace nad 
przebudową ulic Ks. P. Ściegiennego 
i Polnej. Te inwestycje, już wcześniej 
szczegółowo zapowiadane, teraz we-
szły w fazę realizacji. Mają one na celu 

poprawę komunikacji, ale i estetyki w 
częściach miasta, w których się znaj-
dują.

Z drogami wiążą się przeprawy 
mostowe. W miejscowościach Ryb-
no i Borowianka przeprowadzane są 
oczekiwane prace naprawcze mostów. 
Oba te mosty zapewniają ważne szlaki 
komunikacyjne dla mieszkańców, uła-
twiając codzienne dojazdy i transport 
bez potrzeby dokładania kilometrów 
na objazdy. Renowacja tych obiektów 

ma też na celu zapewnienie bezpie-
czeństwa użytkownikom oraz poprawę 
przepustowości dróg gminnych.

Ponadto w Kłobucku rozpoczęła się 
budowa nowego mostu w ramach re-
alizacji kluczowego dla infrastruktury 
miejskiej łącznika drogowego pomię-
dzy ulicami Zakrzewską i Sienkiewicza. 
Nowa trasa znacznie usprawni komu-
nikację w południowej części miasta, 
eliminując konieczność korzystania z 

ruchliwego ronda w centrum. W re-
zultacie ruch drogowy w najbardziej 
newralgicznym punkcie miasta zosta-
nie zredukowany, co poprawi płynność 
komunikacji. Jednocześnie łącznik nie 
powinien się stać sensowną alternaty-
wą dla komunikacji tranzytowej. Będzie 
przede wszystkim ułatwieniem dla ru-
chu ściśle lokalnego – czyli ułatwi życie 
mieszkańcom samego Kłobucka.

Kolejną istotną inwestycją jest budo-
wa chodnika przy ulicy Korczaka w Kło-

bucku. Ten projekt ma oczywiście na 
celu zwiększenie bezpieczeństwa pie-
szych oraz ułatwienie poruszania się 
zarówno pieszym, jak i zmotoryzowa-
nym. Nowy chodnik poprawi dostęp-
ność i komfort korzystania z drogi, co 
jest istotne dla lokalnej społeczności. 
Na jezdni, w istotnej części biegnącej z 
górki, poprawią się znacznie warunki 
korzystania z niej przez pieszych także 
niezależnie od pogody.

Długo zapowiadanym zadaniem, 
obarczonym jednak koniecznością 
szczegółowego przygotowania – bo 
to teren objęty kontrolą konserwa-
torską – jest rewitalizacja parku przy 
ulicy Zamkowej w Kłobucku. Będący 
cennym zabytkiem obiekt ten również 
doczekał się teraz realizacji dawno za-
powiadanego projektu zagospodaro-
wania. Celem tego przedsięwzięcia jest 
stworzenie przestrzeni rekreacyjnej 
i wypoczynkowej dla mieszkańców, z 
jednoczesnym zachowaniem walorów 
historycznych parku. Projekt zakłada 
rozwój terenów zielonych, wprowa-
dzenie nowych elementów małej ar-
chitektury oraz stworzenie miejsc do 
aktywnego wypoczynku. Chodzi o to, 
by park przyciągał, by był nie tylko zie-
lenią miejską, ale też miejscem chętnie 
odwiedzanym i przygotowanym na 
przyjęcie ludzi.

Realizowane obecnie inwestycje w 
gminie Kłobuck mają na celu wielo-
stronną poprawę infrastruktury oraz 
jakości życia mieszkańców. Moderni-
zacje dróg, renowacje mostów, budo-
wa chodników i rewitalizacja parku 
to kluczowe elementy tych działań. 
Gmina Kłobuck pokazuje, że nawet 
w okresie urlopowym nie zaniedbuje 
swoich obowiązków wobec mieszkań-
ców, realizując ambitne projekty ma-
jące na celu rozwój i poprawę jakości 
życia. Dzięki tym inwestycjom Kłobuck 
stopniowo staje się coraz bardziej no-
woczesnym i komfortowym miejscem 
do życia, oferując mieszkańcom lepsze 
warunki oraz możliwości rekreacyjne.

Kto zbuduje tężnię w Kłobucku?
Już wiadomo, jak w ogólnym zarysie będzie 
wyglądać tężnia solankowa, która zostanie 
wybudowana w Kłobucku. Właśnie rozstrzy-
gany jest przetarg na to zadanie, będzie 
więc też wiadomo, kto obiekt wykona i ile za 
tę pracę policzy. Nie mamy natomiast wąt-
pliwości, że tężnia cieszyć się będzie zainte-
resowaniem mieszkańców.

Sezon urlopowy nie oznacza przerwy w działaniach prowadzonych na rzecz mieszkańców 
gminy Kłobuck. Mimo letniej pogody i czasu kojarzącego się z wypoczynkiem trwa inten-
sywna realizacja licznych projektów inwestycyjnych, które mają na celu podniesienie stan-
dardu życia mieszkańców.
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Atrakcje Lata z MOK w Kłobucku

Rewitalizacja zalewu Zakrzew nabierze 
konkretnych kształtów

Gmina Kłobuck zleci prace, których istotą będzie stworzenie kompleksowej dokumentacji projektowo-kosztorysowej 
rewitalizacji zalewu Zakrzew. Zadanie obejmie także nadzór autorski oraz aktualizację kosztorysów inwestorskich. 
Tak uzyskane zostaną podstawy do faktycznej realizacji inwestycji w terenie.

Trwa Akcja Lato 2024 z MOK Kłobuck. Wiele 
wydarzeń już za nami, a w drodze są kolejne 
atrakcje na sierpień.

Już wielokrotnie Burmistrz Jerzy 
Zakrzewski podkreślał znaczenie tej 
inwestycji, mówiąc o potrzebie unowo-
cześnienia i dostosowania zalewu do 
współczesnych wymagań mieszkań-
ców. Zalew Zakrzew to w końcu bardzo 
popularne miejsce rekreacji i wypo-
czynku, które zasługuje na rewitaliza-

cję, by lepiej spełniać potrzeby lokalnej 
społeczności i zapewniać ofertę przy-
stającą do współczesnych standardów 
zagospodarowania takich miejsc.

Proces przetargowy, który ma wy-
łonić wykonawcę dokumentacji pro-
jektowo-kosztorysowej, jest w toku. 
Do pierwszego przetargu przystąpiło 

trzech oferentów. Najniższa oferta, 
wynosząca 135 300 zł, budziła jednak 
wątpliwości co do jej zgodności z wy-
maganiami określonymi przez gminę. 
Konieczne było przeprowadzenie do-
kładnej analizy przyjętej ceny. Gmina 
wezwała więc oferenta do przedłoże-
nia szczegółowych informacji na temat 

kosztorysu. W trakcie badania ofert 
okazało się, że ta najniższa oferta nie 
uwzględniała wszystkich niezbędnych 
elementów koniecznych do prawidło-
wej realizacji zamówienia. Określony w 
przepisach przypadek „rażąco niskiej 
ceny” dał podstawę do odrzucenia tej 
oferty. Kolejna oferta, opiewająca na 
284 130 zł, była już znacznie wyższa od 
kwoty, którą miasto mogło przezna-
czyć na realizację tego zadania. Z po-
wodu tej znacznej różnicy finansowej 
przetarg musiał zostać unieważniony. 
Od razu jednak władze Kłobucka po-
nownie ogłosiły postępowanie prze-
targowe na to samo zadanie. Nowe 
oferty są obecnie poddawane analizie. 
Możliwe, że informacja o wyborze jed-
nej z nich zostanie podana w chwili, 
gdy ten numer naszego miesięcznika 
będzie już w druku. Kluczowe, by ofer-
ta spełniała wymagania i mieściła się w 
ramach dostępnego budżetu.

Realizacja tej inwestycji jest niewąt-
pliwie ważna dla mieszkańców Kło-
bucka. Rewitalizacja zalewu Zakrzew 
nie tylko poprawi estetykę i funkcjo-
nalność tego miejsca, ale również pod-
niesie jego wartość jako przestrzeni 
rekreacyjnej. Projekt zakłada stworze-
nie nowoczesnej infrastruktury, która 
lepiej odpowiada na potrzeby współ-
czesnych użytkowników. Zalew ma stać 
się miejscem, gdzie mieszkańcy będą 
mogli spędzać czas w przyjemny i ak-
tywny sposób, korzystając z różnorod-
nych atrakcji. Władze Kłobucka mają 
ambitne plany związane z zagospo-
darowaniem przestrzeni publicznej. 
Rewitalizacja zalewu Zakrzew wpisuje 

się w szerszą strategię rozwoju miasta, 
która zakłada poprawę jakości życia 
mieszkańców poprzez inwestycje w 
infrastrukturę rekreacyjną i wypoczyn-
kową. Wskażmy tu choćby prowadzone 
rewitalizacje w parkach i uzupełnianie 
miejskiej zieleni – jako przykłady inne, 
ale w istotnym sensie należące do tego 
samego zakresu działalności.

Zalew Zakrzew, będący jednym z naj-
ważniejszych punktów rekreacyjnych 
w Kłobucku, ma ogromny potencjał, 
który dzięki planowanej rewitalizacji 
zostanie w pełni wykorzystany. Zmo-
dernizowane miejsce stanie się atrak-
cyjnym celem wycieczek zarówno dla 
mieszkańców, jak i gości z powiatu, a 
może i regionu – co przyczyni się do 
promocji miasta i zwiększenia jego 
atrakcyjności turystycznej.

Trwające procedury przetargowe są 
niezbędnym elementem procesu in-
westycyjnego, a dokładna analiza ofert 
ma na celu zapewnienie, że wykonaw-
ca będzie w stanie zrealizować zadanie 
zgodnie z najwyższymi standardami. 
Wkrótce zapewne poznamy wyniki no-
wego przetargu i miejmy nadzieję, że 
tym razem uda się wybrać wykonawcę, 
który sprosta wymaganiom i przystąpi 
do realizacji projektu. Gdy wszystko 
pójdzie zgodnie z planem, powstanie 
projekt, a na jego podstawie będzie 
można planować samą rewitalizację. 
W rezultacie mieszkańcy Kłobucka 
będą mogli cieszyć się nowoczesnym i 
funkcjonalnym zalewem Zakrzew, któ-
ry stanie się dumą miasta i ulubionym 
miejscem rekreacji jeszcze większej 
liczby osób.

Odbyło się już sporo ciekawych wy-
darzeń. Wśród nich był na przykład ma-
raton zumby z Fitmania Gym&Fitness 
Kłobuck. Przed domem kultury odbyły 
się również zabawy prowadzone przez 
Wesoło Mi – Animacje dla dzieci, a w 
sali widowiskowej wystawiono spek-
takl Teatr Maska. W sali kinowej zapro-
ponowano cykl wakacyjnych seansów. 
A to tylko wybrane przykłady możli-
wości, jakie oferuje w wakacje MOK w 
Kłobucku.

Przed nami jeszcze tydzień przełomu 
lipca i sierpnia. 28 lipca o godzinie 17.00 
odbędą się kolejne animacje dla dzieci 

z Teatrem Maska. We wtorek 30 lipca o 
godzinie 11.00 zaplanowany jest filmo-
wy poranek, podczas którego nastąpi 
emisja filmu „Pszczółka Maja: Mały 
wielki skarb”. W sierpniu – pierwszego 
dnia tego miesiąca – MOK również za-
prasza na filmowy poranek. Również 
na godzinę 11.00. Tym razem będzie to 
film „Między nami żywiołami”.

Potem przerwa. A 26 sierpnia o go-
dzinie 17.00 odbędzie się dzień otwar-
ty w MOK Kłobuck. Będzie to czas, by 
zapisać się na zajęcia na kolejny rok, 
obejrzeć pokazy zespołów i prezenta-
cję nowej oferty domu kultury.
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W praktyce realizacją pomocy 
żywnościowej dla mieszkańców 
gminy Przystajń zajmuje się Gmin-
ny Ośrodek Pomocy Społecznej w 
Przystajni. Program FEPŻ jest kon-
tynuacją Programu Operacyjnego 
Pomoc Żywnościowa 2014-2020 i 
ma na celu zapewnienie podsta-
wowej pomocy żywnościowej oso-
bom najbardziej potrzebującym w 
formie paczek oraz umożliwienie 
im udziału w bezpłatnych warszta-
tach na rzecz włączenia społeczne-
go, zwanych działaniami towarzy-
szącymi.

Należy zacząć od tego, komu 
należy się takie wsparcie. Otóż po-
moc żywnościowa w ramach FEPŻ 
może być przekazywana osobom 
i rodzinom, których dochód nie 
przekracza 265% kryterium do-
chodowego określonego w art. 8 

ustawy z dnia 12 marca 2004 r. o 
pomocy społecznej – czyli kwoty 
2056,40 zł w przypadku osoby sa-
motnie gospodarującej lub kwoty 
1590 zł w przypadku osoby w ro-
dzinie. Pomoc należy się na pod-
stawie skierowania wystawionego 
przez Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Przystajni. Dlatego osoby zainte-
resowane otrzymaniem tej pomo-
cy powinny zgłosić się do Gminne-
go Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Przystajni przy ul. Częstochowskiej 
5, aby przedstawić dokumenty po-
twierdzające dochody z ubiegłego 
miesiąca i złożyć stosowne oświad-
czenie oraz uzyskać skierowanie.

Również wszelkie dodatkowe in-
formacje można uzyskać w Gmin-
nym Ośrodku Pomocy Społecznej 
w Przystajni w pokojach nr 8 i 9 
(czyli u pracowników socjalnych) w 
godzinach pracy tego ośrodka, to 

znaczy w poniedziałek w godzinach 
8.00-16.00 oraz od wtorku do piąt-
ku w godzinach 7.30-15.30. Można 
też dzwonić w tej sprawie pod nu-
mer telefonu 34 319 10 44.

Pierwszy termin wydawania 
żywności w ramach tej akcji został 
ustalony na 7 sierpnia 2024 roku. 
Wydawanie pomocy będzie prowa-
dzone od godziny 11.00.

Dodajmy, że FEPŻ jest jednym z 
krajowych programów realizowa-
nych z udziałem środków z Euro-
pejskiego Funduszu Społecznego 
Plus, zgodnie z umową partner-
stwa na lata 2021-2027. Za wdraża-
nie programu odpowiada Minister-
stwo Rodziny i Polityki Społecznej 
jako Instytucja Zarządzająca. W ra-
mach programu realizowane będą 
działania, takie jak zakup żywności 
dostarczanej do magazynów or-
ganizacji partnerskich w celu dys-
trybucji wśród osób najbardziej 
potrzebujących oraz wsparcie 
organizacji partnerskich w reali-
zacji dystrybucji żywności, w tym 
w zakresie transportu, magazy-
nowania i administracji. Ponadto 
mieści się tutaj realizacja działań 
towarzyszących dla odbiorców 
pomocy żywnościowej, mających 
na celu ich włączenie społeczne. 
Przewidziane jest również wspar-
cie organizacji partnerskich w po-
zyskiwaniu dodatkowej żywności 
pochodzącej z darowizn, celem jej 
przekazania odbiorcom programu. 
Z punku widzenia mieszkańców 
najbardziej dostrzegalnym przeja-
wem działalności jest oczywiście 
możliwość faktycznego otrzyma-
nia pomocy żywnościowej – i z tym 
się ten program najbardziej i naj-
szerzej kojarzy.

Pocztówki nieco wyszły już z 
mody, ale dzięki temu przestały 
być czymś banalnym. Otwiera to 
możliwości kreatywnego podej-
ścia do tematu widoków – w tym 
tych z wakacji. To jest tematem 
konkursu, do udziału w którym 
zaprasza Gminny Ośrodek Kultu-
ry, Sportu i Rekreacji w Przystajni.

Z okazji trwających już wakacji 
Gminny Ośrodek Kultury, Spor-
tu i Rekreacji w Przystajni zapra-
sza dzieci i młodzież do wzięcia 
udziału w konkursie plastycznym 
„Pocztówka z wakacji”. Zadanie 
polega na przedstawieniu swoich 
własnych wspomnień z wakacji w 
formie właśnie pocztówki – wyko-
nanej dowolną techniką plastycz-
ną płaską (czyli z wyłączeniem 
prac przestrzennych) w formacie 
A4, czyli większym niż typowe 
pocztówki. Przygotowana na kon-
kurs pocztówka powinna zawierać 
nazwę miejscowości, którą przed-
stawia.

Jest trochę czasu na wywiąza-

nie się z zadania. Prace konkurso-
we należy dostarczyć do siedziby 
GOKSiR w Przystajni do 23 sierp-
nia 2024 r. (w dowolnym tygodniu 
od poniedziałku do piątku w go-
dzinach od 8.00 do 16.00). Wraz 
z pracą należy koniecznie dostar-
czyć kartę zgłoszenia i trzeba też 
zapoznać się z regulaminem kon-
kursu.

Wyróżnione prace zostaną na-
grodzone, a ogłoszenie wyników 
odbędzie się podczas wystawy 
prac, która podsumuje wakacyj-
ne warsztaty organizowane przez 
GOKSiR. Wyniki konkursu zostaną 
również opublikowane na stronie 
internetowej oraz na profilu fa-
cebookowym GOKSiR. Nie wyklu-
czamy, że spotkają się też z zain-
teresowaniem prasy – i niektóre 
z pocztówek może trafią na nasze 
łamy. Wraz z organizatorem ser-
decznie zachęcamy więc do kre-
atywnego wykorzystania waka-
cyjnego czasu i przystąpienia do 
tworzenia pocztówek z wakacji.

Pomoc żywnościowa w gminie Przystajń

Ruszyła Budowa Skateparku w Pankach

Zaprojektuj 
pocztówkę z wakacjiGmina Przystajń rozpoczęła współpracę z Bankiem Żywności w 

Częstochowie w ramach Programu Fundusze Europejskie na Pomoc 
Żywnościową 2021-2027 (FEPŻ), który jest współfi nansowany z Eu-
ropejskiego Funduszu Społecznego – Podprogram 2023. Dla miesz-
kańców dostępna będzie więc pomoc żywnościowa.

Gmina Panki ciągle stawia na rozwój infrastruktury, tym razem po-
wstanie nowoczesny skatepark przy ul. 1 Maja.  Na nowoczesny 
obiekt składa się platforma o wymiarach 16,5 m x 3,6 m, z przeszko-
dami służącymi do rozpędzania się i wykonywania trików, takimi jak 
tzw. quartery z funboxem i jumpboxem. 

Pojawią się również nowe ławki, 
pojemniki na odpady i stojaki na ro-
wery, wszystko w otoczeniu zieleni. 
Skatepark powstanie dzięki inicjaty-
wie sołeckiej 2024 „Młodzież decydu-

je – skatepark buduje”. Na realizację 
tego projektu, Gmina Panki pozyskała 
dofi nansowanie z Urzędu Marszał-
kowskiego Województwa Śląskiego w 
wysokości 100 000 złotych. Planowana 

całkowita wartość zadania wyniesie 
ok. 130 000 zł. Zakończenie realizacji 
Skateparku planowane jest na koniec 
września 2024 r. 
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Pierwszą atrakcją, która przycią-
gnęła uwagę dzieci, było malowanie 
twarzy w tradycyjne indiańskie wzo-

ry. Każdy uczestnik mógł poczuć się 
jak prawdziwy wojownik lub człon-
kini indiańskiego plemienia, nosząc 

na twarzy symbole i kolory charak-
terystyczne dla różnych plemion. 
Malowanie twarzy było więc nie 

tylko zabawą, ale też swego rodza-
ju sposobem na naukę o indiańskiej 
kulturze. Dla bardziej aktywnych 
był tor przeszkód, który imitował 
codzienne wyzwania, z jakimi mie-
rzyli się rdzenni mieszkańcy Amery-
ki. Pokonywanie przeszkód było nie 
tylko świetną zabawą, ale również 
sposobem na zrozumienie spraw-
ności fizycznej i umiejętności, jakie 
musieli posiadać młodzi wojownicy.

Jednym z emocjonujących mo-
mentów było też nadawanie in-
diańskich imion. Każdy uczestnik, 
po przejściu specjalnego rytuału, 
otrzymywał imię. Z zasady imię ta-
kie odzwierciedla osobowość, cechy 
charakteru lub umiejętności. Był to 
symboliczny akt, który miał na celu 
zbliżenie uczestników do indiań-
skich tradycji i ich duchowego dzie-
dzictwa.

Kolejnym punktem programu 
były warsztaty rękodzieła, pod-
czas których można było nauczyć 
się tworzyć tradycyjne indiańskie 
przedmioty. Uczestnicy mieli okazję 

pracować z naturalnymi materiała-
mi, co pozwoliło im poczuć bliskość 
natury i zrozumieć znaczenie ręko-
dzieła w codziennym życiu Indian.

Dlaczego warto brać udział w ta-
kich wycieczkach? Są one nie tyl-
ko doskonałą formą rozrywki, ale 
również niezwykle wartościowym 
doświadczeniem edukacyjnym. 
Poznawanie innych kultur i trady-
cji pomaga w rozwijaniu empatii, 
zrozumienia dla odmienności oraz 
szacunku dla dziedzictwa innych 
narodów. Uczestnicy wycieczki do 
indiańskiej wioski w Sierakowie 
mogli na własne oczy zobaczyć, jak 
żyli ludzie, którzy przez wieki two-
rzyli i pielęgnowali swoje unikalne 
zwyczaje i wierzenia. Dzięki takim 
inicjatywom, organizowanym przez 
Gminny Ośrodek Kultury, miesz-
kańcy mają możliwość poszerzania 
swoich horyzontów, a także inte-
gracji społecznej poprzez wspólne 
przeżywanie przygód i zdobywanie 
nowych doświadczeń.

Uczestnicy wycieczki zorganizowanej przez Gminny Ośrodek Kultury mieli okazję przenieść się w czasie i przestrzeni, 
aby poznać fascynujące realia życia rdzennych mieszkańców Ameryki, odwiedzając indiańską wioskę w Sierakowie. 
Choć wycieczka nie wymagała dalekiej podróży, dostarczyła mnóstwa niezapomnianych wrażeń i emocji.

Wyprawa do indiańskiej wioski

„Podróże z klasą” z gminy Miedźno OSP Miedźno wyróżniona w 
programie „Wzmocnij Swoje 
Otoczenie”

Samorząd gminy Miedźno zdobył 
dokładnie 179 350 złotych na organi-
zację sześciu wycieczek w ramach pro-
gramu „Podróże z klasą”. Dzięki tym 
funduszom, uczniowie lokalnych szkół 
będą mogli wziąć udział w edukacyj-
nych wyprawach po Polsce. Wycieczki 
edukacyjne odgrywają kluczową rolę w 
rozwoju młodych umysłów, dostarcza-
jąc niezapomnianych wrażeń i cennych 
doświadczeń. W nadchodzącym roku 
szkolnym, dzięki wyżej wspomnianym 
uzyskanym środkom, uczniowie z gmi-
ny Miedźno będą mieli okazję odwie-
dzić różne zakątki kraju. Gdzie pojadą?

Uczniowie Zespołu Szkolno-Przed-
szkolnego w Ostrowach nad Okszą 

wybiorą się na 
wycieczki do 
takich miejsc 
jak Sando-
mierz i Kielce, 
Lublin i Za-
mość, a także 
Toruń, Gdańsk 
i Malbork. Dla 
uczniów Ze-
społu Szkol-
n o - P r z e d -
s z k o l n e g o 
w Miedźnie 
zaplanowano 
wyjazdy do 
Poznania, Bi-
skupina i na 
Ostrów Led-
nicki, a także 
do Torunia, 

Gdańska i Malborka. Natomiast ucznio-
wie z Zespołu Szkolno-Przedszkolnego 
w Mokrej będą mieli okazję odwiedzić 
Sandomierz, Zamość i Chełm.

Program „Podróże z klasą”, urucho-
miony przez Ministerstwo Edukacji Na-
rodowej, ma na celu wspieranie szkół 
w organizowaniu wycieczek edukacyj-
nych. W skali kraju w 2024 roku na ten 
cel przeznaczono 60 milionów złotych. 
Dofinansowanie obejmuje wycieczki 
trwające od dwóch do pięciu dni, pod-
czas których uczniowie odwiedzają 
instytucje kultury, takie jak muzea, ga-
lerie sztuki, teatry i centra nauki. Środki 
mogą być przeznaczone na pokrycie 

kosztów przejazdu, biletów wstępu, za-
kwaterowania, wyżywienia oraz ubez-
pieczenia uczestników.

Warto podkreślić, że dzięki wsparciu 
w ramach programu „Podróże z kla-
są” uczniowie będą mogli poszerzać 
swoją wiedzę, odkrywać nowe miej-
sca i rozwijać swoje zainteresowania. 
Takie inicjatywy są nieocenione, gdyż 
wiele dzieci nie miałoby możliwości 
uczestniczenia w takich wyjazdach 
bez dofinansowania. Pomoc państwa 
w organizacji szkolnych wycieczek jest 
niezwykle ważna, ponieważ umożliwia 
uczniom poznanie kraju, nawet jeśli nie 
mają okazji podróżować z rodziną. Jest 
to też istotny, choć w przeszłości niejed-
nokrotnie pomijany kierunek działań 
szkoły. Dziś mamy program „Podróże z 
klasą”, a w latach poprzednich podob-
ną rolę odgrywał program „Poznaj Pol-
skę”. Niezależnie od nazwy i pewnych 
różnic formalnych zasadniczy cel pozo-
staje ten sam. Z korzyścią dla dzieci.

Swoją drogą zainteresowanie pro-
gramem w całym kraju okazało się 
ogromne. Dość wspomnieć, że nabór 
wniosków na dodatkowe środki w pro-
gramie „Podróże z klasą” zakończył się 
wyczerpaniem dostępnych środków… 
w cztery minuty. Miejmy nadzieję, że 
programy służące finansowaniu wy-
jazdów dzieci będą kontynuowane. W 
końcu nie przez przypadek mówi się, że 
„podróże kształcą”. Działa to szczegól-
nie mocno w młodym wieku – w wieku 
uczniów.

Jednostka Ochotniczej Straży Pożar-
nej w Miedźnie znalazła się w gronie 
laureatów VI edycji programu „Wzmoc-
nij Swoje Otoczenie”, organizowanego 
przez Polskie Sieci Elektroenergetycz-
ne S.A. 

To program dobrze już u nas znany z 
racji szeregu działań, które „wzmocniły 
otoczenie” w niejednej miejscowości 
w powiecie kłobuckim. Program daje 
zresztą bardzo szerokie możliwości 
uzyskania środków na bardzo różno-

rodne pożyteczne przedsięwzięcia. 
„Wzmocnij Swoje Otoczenie” jest ogól-
nopolską inicjatywą grantową realizo-
waną przez Polskie Sieci Elektroener-
getyczne S.A. Celem jest wspieranie 
lokalnych projektów, które przyczynia-
ją się do rozwoju infrastruktury spo-
łecznej, aktywizacji życia społecznego i 
kulturalnego, a także poprawy bezpie-
czeństwa, edukacji i ochrony środowi-
ska.

Ale skupmy uwagę na naszych lau-
reatach. Dzięki przyznanemu grantowi 
strażacy z OSP Miedźno będą mogli 
zakupić nowoczesną motopompę pły-
wającą Niagara, specjalistyczne umun-
durowanie oraz hełmy. Te inwestycje 
znacząco poprawią gotowość operacyj-
ną jednostki, zwiększając tym samym 
także bezpieczeństwo mieszkańców. 
Jednostka strażacka dzięki temu pro-
gramowi może więc jeszcze skuteczniej 
pełnić swoje obowiązki, zapewniając 
mieszkańcom lepszą ochronę w sytu-
acjach kryzysowych. I chodzi nie tylko o 
mieszkańców samego Miedźna, ale też 
całej okolicy.
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Nowoczesne boisko sportowe w 
Opatowie, które od niedawna zachwy-
ca swoim wyglądem i zaawansowany-
mi rozwiązaniami, niestety przyciąga 
nie tylko miłośników sportu, ale także 
tych, którzy z zamiłowaniem niszczą. 
To piękne, nowoczesne miejsce do 
aktywności fizycznej, które ma służyć 
młodzieży i społeczności lokalnej, stało 
się celem nieodpowiedzialnych działań 
wandali. 

W czasie wakacji ograniczanie do-
stępu do takich obiektów sportowych 
może budzić zdziwienie. Przecież zo-
stały one stworzone z myślą o tym, by 
młodzi ludzie mieli gdzie spędzać wol-
ny czas, grając w piłkę i angażując się w 
sportowe oraz kulturalne aktywności. 
W Opatowie jednak to nowoczesne bo-
isko zaczęło pełnić funkcję swoistego 
„warsztatu” dla osób, które niszczą jego 
wyposażenie. Niestety. Coraz częściej 
dochodzi do sytuacji, w których bram-
ki są rozkręcane, a elementy boiska 
uszkadzane. Każda taka awaria wiąże 
się z koniecznością przeprowadzenia 
kosztownych napraw, które są finanso-
wane z publicznych środków, czyli pie-
niędzy wszystkich mieszkańców.

Obiekty sportowe są przestrzenia-
mi publicznymi, które powinny być 
dostępne dla każdego. W okresie wa-
kacyjnym, kiedy to młodzież ma wię-
cej czasu na aktywność fizyczną, ich 
otwartość jest szczególnie istotna. Jed-
nakże aby mogły pełnić swoją funkcję, 
muszą być bezpieczne i nie mogą być 
narażone na dewastację. W przeciw-
nym razie, zamiast służyć społeczności, 
stają się źródłem problemów i dodat-
kowych kosztów.

Podobne problemy z wandalizmem 
można zauważyć w innych miejscowo-
ściach. Na przykład w Waleńczowie, w 

odpowiedzi na skargi mieszkańców i w 
celu ochrony boiska, szkoła podstawo-
wa wprowadziła system wypożyczania 
kluczy do bramy wejściowej. Osoby 
chcące skorzystać z boiska muszą te-
raz najpierw uzyskać klucz, co pozwala 
na lepszą kontrolę dostępu i zmniejsza 
ryzyko wandalizmu. Czy taki system 
miałby sens również w Opatowie? 
Wprowadzenie podobnych rozwiązań 
mogłoby pomóc w zarządzaniu dostę-
pem i zmniejszeniu przypadków znisz-
czeń. Jednakże, osoby, które mają za-
miar niszczyć mienie publiczne, mogą 
nie być zainteresowane przestrzega-
niem takich zasad.

Może warto rozważyć inne formy od-
powiedzialności, takie jak konsekwen-
cje finansowe za zniszczenia. Boiska 
sportowe są kosztowne i ich naprawa 
wiąże się z dużymi wydatkami, które 
mogłyby obciążyć rodziców odpowie-
dzialnych za wandali. Wprowadzenie 
systemu kar finansowych mogłoby sta-
nowić skuteczną prewencję, zmuszając 
osoby odpowiedzialne za takie czyny 
do przemyślenia swoich działań. Być 
może, jeśli zniszczenia zaczęłyby kosz-
tować naprawdę dużo, to osoby odpo-
wiedzialne za nie zaczęłyby myśleć o 
swoich czynach i podjęłyby kroki w celu 
poprawy swojego zachowania.

W każdym przypadku, kluczowe 
jest znalezienie skutecznego rozwiąza-
nia, które pozwoli na zabezpieczenie 
boiska przed dalszymi zniszczeniami, 
jednocześnie zapewniając dostępność 
dla wszystkich, którzy chcą korzystać 
z tego ważnego obiektu sportowego. 
Utrzymanie porządku i bezpieczeń-
stwa na boisku powinno być priory-
tetem, aby mogło ono służyć społecz-
ności zgodnie z zamierzeniami jego 
twórców.

Gminy Opatów i Wręczyca Wielka

Z biblioteką na polanie Wandale niszczą boisko 
w Opatowie

Mieszkaniec Gminy Wręczyca Wielka Jakub Zomerfeld został 
powołany do Kadry Narodowej Kick Boxingu

Malownicze i pełne szczególnego 
uroku wydarzenie pod nazwą „Czyta-
nie na polanie i zaplatanie wianków” 
zostało zorganizowane 5 lipca przez 
Gminną Bibliotekę Publiczną w Opato-
wie oraz Ekodoradczynię Gminy Opa-
tów, działającą w ramach projektu „Ślą-
skie. Przywracamy błękit”. Wyjątkowe 
spotkanie przyciągnęło wiele dzieci, 
oferując przyjemność z obcowania z 
literaturą i sztuką rękodzielniczą, ale 
również z zieloną naturą. 

Czytanie i wianki – to dwa centralne 
motywy tego wydarzenia. Oba od wie-
ków zajmują ważne miejsce w polskiej 
tradycji. W przeszłości podczas okta-
wy Bożego Ciała poświęcone wianki 
były wieszane w gospodarstwach, aby 
chronić przed żywiołami i chorobami. 
Związane z obfitością i ochroną kwiato-
we wianki były nie tylko piękną dekora-
cją, ale także symbolizowały szczęście, 
zdrowie oraz zapewniały pomyślność, 

zdrowie hodowanych zwierząt i uro-
dzaj plonów. Współczesne tradycje, 
takie jak obchodzenie nocy świętojań-
skiej, przywracają te zwyczaje, kiedy 
to wianki ze świecami puszczane są 
na wodę, a ich szybkie dopłynięcie do 
brzegu wróży rychłe zaślubiny dla wła-
ścicielki wianka.

Podczas pikniku na polanie dzieci 
miały okazję nauczyć się różnych tech-
nik tworzenia wianków, a także ozda-
biania swoich kapeluszy i włosów. To 
radosne zajęcie przyniosło im wiele 
satysfakcji i uśmiechu. Na kocach roz-
łożonych na trawie, uczestnicy mogli 
poczytać książki przyniesione przez bi-
bliotekarki, które stworzyły przyjemną 
i relaksującą atmosferę. Ekodoradczyni 
opowiedziała z pasją o historii wianka 
w polskiej tradycji oraz o dziewannie 
rosnącej w naturalnym otoczeniu pola-
ny, dodając wartości edukacyjnej temu 
wydarzeniu.

Gdy kwiaty z wiklinowych koszy zo-
stały misternie wplecione w wianki, 
bibliotekarki zabierały grupki dzieci w 
ustronne miejsca pod drzewami, gdzie 
czytały im bajki i opowieści. W między-
czasie dzieci oddawały się też zaba-
wom, takim jak gra w piłkę, zabawa na 
kocach czy tańce. Całość wydarzenia 
była również urozmaicona przez do-
mowe ciasta i orzeźwiającą lemoniadę, 
które można było skosztować, wzbo-
gacając tym samym smakowity aspekt 
spotkania.

Całe wydarzenie przebiegało w oto-
czeniu natury i w towarzystwie ser-
decznych i radosnych uczestników. 
Lekcję zaplatania wianków prowadziła 
Agnieszka Serwatka z Pracowni Kalet-
niczej Apwhey, która dzieliła się swoją 
wiedzą i umiejętnościami z zaintere-
sowanymi. Inne osoby, zaangażowa-
ne w organizację, dbały o bezpieczny 
transport oraz dokumentowanie wy-
darzenia w formie zdjęć, co umożliwi-
ło uchwycenie magii i atmosfery tego 
dnia.

„Czytanie na polanie i zaplatanie 
wianków” okazało się nie tylko uda-
nym przedsięwzięciem, ale również 
cennym doświadczeniem dla wszyst-
kich uczestników. Był to czas spędzo-
ny w gronie rodzinnym i przyjaciół, w 
otoczeniu pięknej przyrody, z dala od 
zgiełku codziennego życia. Współpraca 
Gminnej Biblioteki Publicznej w Opato-
wie i Ekodoradczyni Gminy Opatów w 
ramach projektu „Śląskie. Przywraca-
my błękit” przyniosła owoce w postaci 
wspólnej zabawy, nauki i wspólnego 
odkrywania wartości tradycji i kultury. 
Wydarzenie to z pewnością pozosta-
nie w pamięci uczestników jako piękny 
przykład integracji społeczności oraz 
zachowania i pielęgnowania lokalnych 
zwyczajów.

Wszystko ma swój początek w KS 
Wojownik, w którym od lat Jakub Zo-
merfeld trenuje i zdobywa wielkie 
sukcesy. To ogromne wyróżnienie dla 
mieszkańca powiat kłobuckiego, który  
w tym roku został powołany do Kadry 
Narodowej Kick Boxingu.  26 sierpnia 
2024 roku  Jakub  Zomerfeld będzie z 
dumą reprezentował Polskę na świato-
wej arenie na Mistrzostwach Świata w 
Budapeszcie. Kuba w obecnym sezonie 
zdobył tytuł Mistrza Polski Taekwon-do 
4 krotnie oraz został Mistrzem Polski 
Kick Boxingu w formule point fighting 
oraz Vice Mistrzem Polski Kick Boxingu 
w walkach Light contact. 

W klubie sportowy WOJOWNIK ak-
tywnie trenuje ponad 1 000 osób ale 
klub cały czas prężnie się rozwija po-
szerzając swoją ofertę treningową (Ta-
ekwon-do, Boks, Kick Boxing, Crossfit), 
starając się stworzyć wszystkim trenu-
jącym jak najlepsze warunki treningów. 
W 2023 roku rozpoczęto budowę Do 

Jang, czyli miejsca, gdzie wszyscy za-
wodnicy będą mogli w komfortowych 
warunkach doskonalić swoje umiejęt-
ności.

I półrocze 2024 roku to czas ogrom-
nych klubowych sukcesów. „ Zdobyliśmy 
w tym półroczu 96 medali od mistrzostw 
Makroregionu przez Mistrzostwa Polski 
dwóch organizacji Taekwon-do do Mi-
strzostwa Polski w KickBoxingu. Napraw-
dę to był szalony sezon” - mówi trener 
Artur Osuchowski. „ Już od wielu lat szko-
limy najlepszych zawodników Polskiego 
Taekwon-do. Nasi zawodnicy to członko-
wie kadry narodowej, medaliści najwięk-
szych imprez w Polsce i na świecie” dodaje 
Trener.

Jesienią tego roku, zawodnicy KS 
Wojownik wystąpi również na Mistrzo-
stwach Europy Teakwon-do w Londy-
nie, Wszystkim zawodnikom i trene-
rom życzymy powodzenia. 
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Gmina udanie wnioskuje o środki na cele społeczne i oświatowe

Strażacki trening w liceum 
w Krzepicach

Tajemnice krzepickiego 
klasztoru kryją 
się także w ziemi

W czerwcu Zespół Szkół w Krze-
picach był miejscem intensywnych 
strażackich ćwiczeń ratowniczych. 
Działania te miały na celu sprawdzenie 
efektywności planu ratowniczego dla 
powiatu kłobuckiego.

Pod hasłem „Szkoła 2024” prze-
prowadzono działania mające na celu 
doskonalenie umiejętności organizo-
wania i prowadzenia akcji ratowniczo-
-gaśniczych w sytuacji pożaru budynku 
użyteczności publicznej. Scenariusz 
zakładał, że w wyniku pożaru poszko-
dowane zostały liczne osoby, w tym 
uczniowie oraz ratownicy, co pozwoliło 
na realistyczne sprawdzenie zdolności 
koordynacyjnych różnych służb ratow-
niczych.

W ćwiczeniach wzięli udział przedsta-
wiciele Komendy Powiatowej Państwo-
wej Straży Pożarnej w Kłobucku oraz 
Jednostki Ratowniczo-Gaśniczej PSP w 
Kłobucku. Na miejscu obecne były trzy 
zastępy JRG KP PSP oraz dziesięć jed-
nostek Ochotniczej Straży Pożarnej z 
powiatu kłobuckiego, w tym m.in.: OSP 
Rębielice Królewskie, OSP Lipie, OSP 
Krzepice, OSP Zajączki Drugie, OSP Sta-
rokrzepice, OSP Zwierzyniec Pierwszy, 
OSP Waleńczów, OSP Wilkowiecko oraz 
OSP Panki. W ćwiczeniach uczestniczy-
ły również jednostki współdziałające, 
takie jak Policja, Zespół Ratownictwa 
Medycznego, Wydział Spraw Obywatel-
skich i Zarządzania Kryzysowego Sta-
rostwa Powiatowego w Kłobucku oraz 
Urząd Miasta i Gminy w Krzepicach.

Symulowany pożar w budynku 
szkolnym wymagał ewakuacji uczniów 
i personelu. Strażacy musieli zlokalizo-

wać i ugasić źródło ognia, jednocześnie 
prowadząc akcję ratunkową, której 
celem było udzielenie pomocy poszko-
dowanym. Ćwiczenia wymagały ścisłej 
współpracy różnych służb ratunko-
wych, co pozwoliło na ocenę skutecz-
ności komunikacji i koordynacji działań.

Takie praktyczne ćwiczenia są klu-
czowe dla doskonalenia zawodowego 
strażaków, umożliwiając zdobycie cen-
nych doświadczeń, identyfikację po-
tencjalnych problemów oraz udosko-

nalanie procedur ratowniczych. Dzięki 
nim, strażacy są lepiej przygotowani na 
rzeczywiste sytuacje kryzysowe.

Ćwiczenia „Szkoła 2024” zakończyły 
się sukcesem, potwierdzając wysoką 
gotowość i profesjonalizm służb ra-
towniczych powiatu kłobuckiego. Tego 
rodzaju inicjatywy są niezbędne, aby 
zapewnić bezpieczeństwo mieszkań-
com oraz skutecznie reagować na za-
grożenia.

W rejonie przylegającym do kościo-
ła w Krzepicach odbyły się intensywne 
prace archeologiczne z udziałem licz-
nych wolontariuszy. Celem tych działań 
było odkrycie tajemnic związanych z 
dawnymi terenami przyklasztornymi – 
aby lepiej poznać historię krzepickiego 
klasztoru.

Dziś czasy klasztoru w Krzepicach 
to odległa już przeszłość. Być może 
nie każdy w bliskim regionie słyszał, że 
klasztor takowy w ogóle istniał. Miło-
śnicy historii Krzepic nie tylko tę wiedzę 
mają, ale szukają też odpowiedzi na py-
tania związane z tymi starymi dziejami. 
Chętnie włączali się więc w badania, 
które odbywały się tutaj pod fachowym 
okiem zawodowych poszukiwaczy ta-
jemnic przeszłości.

Projekt wykopalisk został zorgani-
zowany przez Gminny Ośrodek Kul-
tury w Krzepicach, a w jego realizacji 
uczestniczyli dr hab. Andrzej Kobus 
oraz archeolog mgr Wojciech Dudak. 
Całość przedsięwzięcia odbywała się 
pod patronatem burmistrza Krzepic 

i rady miejskiej, a możliwa była dzięki 
życzliwości miejscowej parafii. Obaj ba-
dacze – Kobus i Dudak – dali się już do-
brze poznać poprzez swoje dokonania 
w zakresie badania przeszłości krzepic-
kiego zamku. Bo miasto miałom kiedyś 
i zamek – o czym również nie wszyscy 
wiedzą, bo ślady po nim pozostały rów-
nie mało czytelne dla laików jak po daw-
nym klasztorze. Dr hab. Kobus jest też 
z pochodzenia krzepiczaninem, toteż 
dla niego badania w Krzepicach mają 
dodatkową motywację opartą o chęć 
wyjaśnienia tajemnic przeszłości małej 
ojczyzny własnego dzieciństwa.

W pracach wykopaliskowych uczest-
niczyli studenci archeologii, którzy 
wspólnie z grupą wolontariuszy przy-
czynili się do odkrywania cennych ar-
tefaktów. Dzięki zgodzie konserwatora 
zabytków, wszystkie znalezione przed-
mioty po odpowiedniej konserwacji 
wzbogacą zbiory Izby Muzealnej w Krze-
picach. Prace wykopaliskowe były także 
okazją do organizowania specjalnych 
prelekcji, które promowano za pomo-
cą plakatów, zachęcając mieszkańców 
do udziału i zwiększając świadomość 
na temat lokalnego dziedzictwa histo-
rycznego. O lokalnej przeszłości cieka-
wie opowiadał tutaj zainteresowanym 
zwłaszcza profesor Kobus.

Na koniec badania podsumowano, 
zaprezentowano najciekawsze znale-
ziska, a całość lustrowała też na miej-
scu konserwator zabytków. Zapewne 
pokłosiem poszukiwań będzie kolejna 
praca naukowa poświęcona historii 
Krzepic. Na pewno warto na nią czekać, 
a gdy się ukaże – oddać się lekturze.

Pierwszy z wniosków, dotyczący pro-
jektu „Bliżej rodziny i dziecka w Gminie 
Lipie”, został pozytywnie oceniony i ma 
szanse na uzyskanie finansowania ze 
środków Unii Europejskiej. Projekt ten 
koncentruje się na wsparciu rodzin z 
dziećmi, zwłaszcza tych, które borykają 
się z kryzysami i trudnościami w peł-
nieniu funkcji opiekuńczo-wychowaw-
czych. W ramach projektu przewiduje 
się rozwój oraz poprawę jakości i do-
stępności usług społecznych. Konkret-
ne działania obejmują m.in. dostęp do 
asystenta rodziny oraz funkcjonowanie 
dwóch placówek wsparcia dziennego w 
Zimnowodzie i Lipiu. Wartość wniosko-

wanego dofinansowania wynosi 709 
305,62 zł.

Kolejnym projektem, który uzyskał 
pozytywną ocenę formalną, jest ini-
cjatywa „Włączamy się do edukacji w 
Gminie Lipie”. Celem tego projektu jest 
zagwarantowanie równego dostępu 
do wysokiej jakości edukacji ogólnej, 
w tym edukacji włączającej. Projekt 
ten ma na celu zwiększenie szans edu-
kacyjnych i rozwojowych uczniów ze 
specjalnymi potrzebami edukacyjnymi 
poprzez ulepszenie oferty edukacyjnej 
w szkołach w Lipiu, Parzymiechach i 
Lindowie. Planowane działania obej-
mują organizację różnorodnych zajęć, 

doposażenie szkół oraz zapewnienie 
specjalistycznego wsparcia edukacyj-
nego. Kwota wnioskowanego dofinan-
sowania to 847 028,31 zł.

Dodatkowo gmina Lipie uzyskała 
wsparcie finansowe na kontynuację 
rządowego programu „Posiłek w szkole 
i w domu”. Program ten ma na celu or-
ganizację stołówek oraz miejsc do spo-
żywania posiłków przez dzieci w szko-
łach. W ramach tego wsparcia gmina 
planuje doposażenie i poprawę stan-
dardu stołówki w szkole w Lindowie, w 
tym zakup sprzętu gastronomicznego 
oraz elementów wyposażenia do kuch-
ni. Przewidziano także zakup krzeseł, 
stołów i zastawy stołowej do jadalni. 
Całkowita wartość przyznanego dofi-
nansowania wynosi 70 400 zł.

Dzięki tym pozytywnym ocenom 
formalnym gmina Lipie ma szansę na 
znaczące wsparcie finansowe, które 
pozwoli na realizację kluczowych pro-
jektów służących poprawie jakości 
życia mieszkańców oraz rozwijaniu lo-
kalnych usług społecznych i edukacyj-
nych.

Gmina Lipie z powodzeniem stara się o do-
finansowania i uzyskuje pozytywne oceny 
formalne dla trzech złożonych wniosków. To 
kluczowy etap w procesie pozyskiwania fun-
duszy, który zbliża samorząd do realizacji 
ważnych inicjatyw prospołecznych.
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Sezon 2023/2024 przeszedł do hi-
storii polskiej piłki nożnej. Niemniej z 
pewnością miniony sezon 2023/2024 
będziemy jeszcze wielokrotnie wspo-
minać w licznych mediach społecz-
nościowych (telewizje, radia, gazety, 
portale internetowe, facebook itp.) 
analizując końcowe tabele, zestawie-
nia i klasyfikacje, zdjęcia czy wresz-
cie różnego rodzaju podsumowania... 
W PKO Bank Polski Ekstraklasie z hi-
storycznego mistrzowskiego tytułu 
cieszyli się piłkarze Dumy Podlasia, 
czyli Jagielloni Białystok (trener Ad-
rian Siemieniec). Znacznie poniżej 
oczekiwań zarówno działaczy, jak 
również kibiców siódme miejsce wy-
walczył pod kierunkiem następcy, a 
zarazem wcześniejszego asystenta 
Marka Papszuna, Dawida Szwargi Ra-
ków Częstochowa. 70 edycję Fortuna 
Puchar Polski zdobywa I-ligowa Wisła 
Kraków wygrywając po dogrywce 2:1 
na PGE Stadionie Narodowym w War-
szawie z Pogonią Szczecin. Z żeńską 
drużyną GKS-u Katowice z wicemi-
strzostwa Polski oraz Pucharu Polski 
cieszyła się pochodząca z Truskola-
sów Nicola Brzęczek. Historyczny 
awans do Orlen Ekstraligi Kobiet wy-
walczyła natomiast pod kierunkiem 
Patryka Mrugacza zajmując drugie 
miejsce w żeńskich rozgrywkach I-li-
gowych Skra Ladies Częstochowa. 

Siódme miejsce Rakowa Często-
chowa 

Przy równej ilości 63 punktów o ty-
tule Mistrza Polski dla Jagielloni Bia-
łystok zadecydował lepszy bilans bez-
pośrednich spotkań (1:2 i 3:1) od Śląska 
Wrocław, którego do wicemistrzostwa 
poprowadził wychowanek Rakowa 
Częstochowa 47-letni Jacek Magiera. 
Jagiellonia Białystok rywalizuje w elimi-
nacjach(II runda) Ligi Mistrzów, a Śląsk 
Wrocław i Legia Warszawa w elimina-
cjach (II runda) Ligi Konferencji. Daleko 
nie satysfakcjonujące siódme miejsce w 
tabeli PKO Bank Polski Ekstraklasy spo-
wodowało, że na ławkę trenerską Ra-
kowa Częstochowa w nowym sezonie 
2024/2025 powraca po jednorocznej 
nieobecności ... Marek Papszun. PKO 
Bank Polski Ekstraklasę opuszczają za-
ledwie po jednym sezonie ŁKS Łódź oraz 
Warta Poznań. Trójkę beniaminków 
tworzą powracajaca po zaledwie jed-
norocznej nieobecności Lechia Gdańsk, 
GKS Katowice oraz triumfator dwustop-
niowych baraży pod kierunkiem Portu-
galczyka Goncalo Feio (obecnie Legia 
Warszawa) Motor Lublin (0:0 i karne 4:2 
z Górnikiem Łęczna oraz 2:1 z Arką Gdy-
nia). Dwa spotkania (z Zagłębiem Lubin 
i ŁKS-em Łódź w najwyższej piłkarskiej 
klasie rozgrywkowej w Polsce zagrał 
wychowanek Liswarty Krzepice 30-letni 
Artur Pląskowski. 

I-ligowa Wisła Kraków zdobywcą 
Pucharu Polski 

Sensacyjnym zdobywcą Fortuna Pu-
charu Polski wygrywając po dogrywce 

2:1 na PGE Stadionie Narodowym w 
Warszawie z ekstraklasową Pogonią 
Szczecin zostaje Wisła Kraków, która w 
końcowej tabeli Fortuna I Ligi zajmuje 
dopiero 10 miejsce. Wisła Kraków, któ-
ra po raz piąty w historii wywalczyła 
Puchar Polski uzyskała jednocześnie 
prawo gry w eliminacjach Ligi Europy 
2024/2025. Ponadto Wisła Kraków jest 
piątym w historii klubem z niższego 
niż najwyższy poziom ligowy (po Mie-
dzi Legnica, Ruchu Chorzów, Lechii 
Gdańsk i Stali Rzeszów), która wywal-
czyła Puchar Polski. 

II-ligowy spadek i ... powrót Skry 
Częstochowa 

Występująca (zwłaszcza w rundzie 
wiosennej), w praktycznie młodzieżo-
wym składzie Skra Częstochowa zajmu-
jąc piętnaste miejsce w II-ligowej tabeli 
została tuż po zakończeniu minionego 
sezonu 2023/2024 zdegradowana do III 
Ligi zaliczając jednocześnie (wówczas) 
drugi z rzędu rok po roku piłkarski spa-
dek tzn. najpierw w sezonie 2022/2023 
z I do II ligi oraz obecnie w sezonie 
2023/2024 z II do III ligi. Podopieczni 
mieszkającego w Zamłyniu k/Truskola-
sów Konrada Geregi zgromadzili po-
dobnie, jak trzynasta w tabeli Olimpia 
Elbląg i czternasta Olimpia Grudziądz 
również 40 punktów, jednak z powyż-
szymi zespołami posiadali tzw. gorszy 
bilans bezpośrednich pojedynków. Nie-
mniej jednocześnie częstochowska Skra 
otrzymała od Komisji Licencyjnej PZPN 
licencję na występy w nadchodzącym 
sezonie 2024/2025 na poziomie II-ligo-
wym i właśnie tutaj pozostawał jeszcze 
ten niewielki cień nadziei na pozostanie 
w II Lidze. Powyższa nadzieja przerodzi-
ła się w piłkarską rzeczywistość. Miano-
wicie po wyborach samorządowych i 
zmianie na stanowisku wójta w Stężycy, 
gdzie obowiązki dotychczasowego To-
masza Brzozowskiego przejął w prze-
szłości związany m. in. w roli piłkarza i 
szkoleniowca Raduni Ireneusz Stencel. 
Nowy wójt Ireneusz Stencel, jak wcze-
śniej zapowiadał postanowił diametral-
nie zmienić dotychczasowe finanso-
wanie sportu (zwłaszcza piłki nożnej i 
siatkówki) w gminie, gdzie zdecydowa-
na większość pieniędzy przeznaczanych 
na tzw. sport kwalifikowany płynęła 
szerokim strumieniem z gminnego bu-
dżetu. Władze II-ligowej Raduni starały 
się pozyskać sponsorów, lecz niestety 
powyższa misja nie powiodła im się i 
tym samym dobiegła końca trzyletnia 
przygoda klubu ze Stężycy na II-ligo-
wym Poziomie. Ostatecznie Radunia w 
sezonie 2024/2025 została zgłoszona 
do IV ligi pomorskiej. Powyższą sytuację 
wykorzystała najwyższej sklasyfikowa-
na (15 miejsce) spośród spadkowiczów 
i posiadająca jednocześnie licencję na 
grę w II lidze Skra Częstochowa rozpo-
czynając jednocześnie proces budowa-
nia od nowa kadry zawodniczej i trener-
skiej. W międzyczasie ze Skrą rozstał się 
pierwszy trener Konrad Gerega, który 
został szkoleniowcem również II-ligo-

wego ŁKS-u Łódź oraz związani z powia-
tem kłobuckim jego asystenci Łukasz 
Ocimek (został asystentem Łukasza 
Tomczyka w II-ligowej Polonii Bytom) 
i Jacek Rokosa. Nowym szkoleniow-
cem Skry został natomiast związany 
przez ostatnią dekadę z Akademią Legii 
Warszawa Dariusz Rolak (m.in. w sezo-
nie 2023/2024 wicemistrzostwo Polski 
U-17). W poważnych tarapatach (zwłasz-
cza finansowych) po wycofaniu się 
głównego sponsora, czyli firmy Azoty 
znajduje się również dwunasta w II-ligo-
wej tabeli Wisła Puławy, która tworząc 
całkowicie nowy skład drużyny i sztab 
szkoleniowy przełożyła inauguracyjny 
pojedynek nowego sezonu z Zagłębiem 
II Lubin. Ostatecznie nowym szkole-
niowcem Wisły został Maciej Tokarczyk 
(zastąpił Mikołaja Raczyńskiego), a jed-
nym z jego asystentów związany w po-
przednim sezonie z żeńską Skrą Często-
chowa (awans do I ligi) Patryk Mrugacz. 
Z bardzo dobrej strony zaprezentował 
się prowadzony przez Łukasza Tom-
czyka związanego wcześniej z naszym 
powiatem (m.in. Zniczem Kłobuck) oraz 
regionem częstochowskim (Rakowem 
i Victorią) II-ligowy beniaminek z Byto-
mia, który wywalczył ostatecznie szóste 
miejsce w tabeli premiowane udziałem 
w I-ligowych barażach (w których 0:1 
uległ przyszłemu pierwszoligowcowi tj. 
KKS-owi 1925 Kalisz). Jednym z czoło-
wych strzelców Polonii (9 goli) był spro-
wadzony w przerwie zimowej z I-ligo-
wego Chrobrego Głogów pochodzący z 
Gminy Popów Kamil Wojtyra. 

III-ligowy spadek Rakowa II Często-
chowa 

 II-ligowymi beniaminkami są: Pogoń 
Grodzisk Mazowiecki (grupa I), Świt 
Skolwin/ Szczecin (grupa II), Rekord 
Bielsko-Biała (grupa III) oraz posiada-
jąca w swoim składzie piłkarzy z repre-
zentacyjną i ekstraklasową przeszłością 
(m.in. Michał Pazdan i Jacek Góralski czy 
Sławomir Peszko na trenerskiej ław-
ce) Wieczysta Kraków (grupa IV). Dla 
trzech ostatnich drużyn są to historycz-
ne II-ligowe awanse. Dzięki awansowi 
Rekordu przy jednoczesnym spadku 
I-ligowego Podbeskidzia, w II-lidze do-
jedzie do piłkarskich derbów Bielska 
Białej. W grupie trzeciej III ligi śląskiej 
na trzecim miejscu uplasował się MKS 
Kluczbork, gdzie wyróżniającymi się za-
wodnikami byli mieszkający w powiecie 
kłobuckim Dawid Wojtyra (7 bramek) i 
Krzysztof Napora. Jednocześnie MKS 
Kluczbork wygrywając w finale 3:0 z IV-
-ligowym Ruchem Zdzieszowice wywal-
czył Puchar Polski na szczeblu Opolskie-
go ZPN. Z III Ligą (grupa trzecia) żegnają 
się dwa zespoły z województwa śląskie-
go tzn. Gwarek Tarnowskie Góry (16 
miejsce) i Raków II Częstochowa (17 
miejsce), gdzie podstawowym obrońcą 
był mieszkający w Kłobucku 22-letni 
Oskar Krzyżak (obecnie I-ligowa Pogoń 
Siedlce). Dzięki pozostaniu w II lidze Skry 
Częstochowa na III-ligowym poziomie 
pozostała piętnasta w tabeli Warta Go-

rzów Wielkopolski. 

Historyczny Ekstraligowy awans 
Skry Ladies Częstochowa

Prowadzona przez Patryka Mru-
gacza (w przeszłości związany m.in. z 
zespołami młodzieżowymi Amatora 
Golce) Skra Ladies Częstochowa zaj-
mując drugie miejsce w rozgrywkach 
Orlen I Ligi Kobiet wywalczyła (wraz z 
Resovią Rzeszów) historyczny awans 
do kobiecej Orlen Ekstraligi. Szansy na 
obronę mistrzowskiego tytułu z sezonu 
2022/2023 nie wykorzystał natomiast 
GKS Katowice (w składzie z pochodzącą 
z Truskolasów Nicolą Brzęczek), który 
w ostatniej 22 kolejce nieznacznie 0:1 
uległ na wyjeździe UKS-owi SMS Łódź 
zajmując ostatecznie drugie miejsce w 
Orlen Ekstralidze Kobiet. Przy takiej sa-
mej ilości 51 punktów o tytule mistrzow-
skim w tegorocznym sezonie 2023/2024 
dla Pogoni Szczecin zadecydowała 
jej wysoka 6:0 wyjazdowa wygrana w 
ostatniej 22 kolejce z beniaminkiem 
Rekordem Bielsko-Biała oraz lepsza 
różnica bramek od GKS-u Katowice (w 
bezpośrednich meczach był remis: 1:0 
i 0:1).  W wicemistrzowskim GKS-
-ie Katowice jedną z trzech najlepszych 
strzelczyń (7 goli) była Nicola Brzęczek, 
która zdobywając jedną z bramek przy-
czyniła się również do zdobycia przez 
drużynę z Katowice Orlen Pucharu Pol-
ski Kobiet po wygranej na Arenie Lublin 
3:0 (1:0) ze Śląskiem Wrocław.  Ogrom-
nej szansy na pozostanie w Orlen Eks-

tralidze Kobiet nie wykorzystał Medyk 
Konin, który w wyjazdowym spotkaniu 
ostatniej 22 kolejki z Wisłą Tczew do 88 
minuty prowadził 3:1 (a równolegle za-
grożone także degradacją Stomilanki 
Olsztyn przegrywały 0:1 z APLG-em 
Gdańsk), by ostatecznie zremisować 3:3 
i tym samym opuścić najwyższy kobie-
cy poziom rozgrywkowy w Polsce po 31 
latach (wraz z drużyną UJ Kraków). Do 
tego momentu Medyk był jedyną dru-
żyną w historii rodzimej kobiecej piłki 
nożnej, która nie zaznała goryczy spad-
ku z obecnej Ekstraligi. Jednocześnie 
Medyk Konin to jeden z najbardziej 
utytułowanych kobiecych klubów w 
Polsce (m.in. czterokrotny mistrz i ha-
lowy mistrz Polski, 9-krotny wicemistrz 
oraz zdobywca Pucharu Polski, a także 
czterokrotny zwycięzca turnieju kwali-
fikacyjnego UEFA Women’s Champions 
League i uczestnik 1/16 tychże rozgry-
wek. Do Orlen I Ligi Kobiet awansowały 
zwycięskie drużyny rozgrywek II-ligo-
wych tj. Czarni II Sosnowiec (grupa po-
łudniowa) oraz LZS-u Stare Oborzyska 
(grupa północna). Trzecie miejsce w gru-
pie północnej wywalczył MKS Tauron 
Myszków. Do II ligi (grupa południowa) 
awansował Górnik Zabrze. natomiast 
do III ligi śląsko-opolsko-dolnośląśkiej 
(grupa III) z kompletem 12 wygranych 
(bramki: 98:1) awansował triumfator IV 
ligi śląskiej, czyli GKS II Katowice. 

(SW) 

Tabele końcowe sezonu 2023/2024

Polski Związek Piłki Nożnej/Ekstraklasa S.A. 
PKO Bank Polski Ekstraklasa
 Drużyna M Pkt Bramki
1. Jagiellonia Białystok 34 63 77:45
2. Śląsk Wrocław 34 63 50:31
3. Legia Warszawa 34 59 51:39
4. Pogoń Szczecin 34 55 59:38
5. Lech Poznań 34 53 47:41
6. Górnik Zabrze 34 53 45:41
7. Raków Częstochowa 34 52 54:39
8. Zagłębie Lubin 34 47 43:50
9. Widzew Łódź 34 46 45:46

10. Piast Gliwice 34 43 38:35
11. Stal Mielec 34 43 42:48
12. Puszcza Niepołomice 34 40 39:49
13. Cracovia Kraków 34 39 45:46
14. Korona Kielce 34 38 40:44
15. Radomiak Radom 34 38 41:58
16. Warta Poznań 34 37 33:43
17. Ruch Chorzów 34 32 40:55
18. ŁKS Łódź 34 24 34:75
Mistrz Polski (Eliminacje Ligi Mistrzów): Jagiellonia Białystok 
Liga Konferencji Europy (Eliminacje): Śląsk Wrocław i Legia Warszawa
Spadek (I Liga): Warta Poznań, Ruch Chorzów i ŁKS Łódź 
Awans (Ekstraklasa): Lechia Gdańsk, GKS Katowice i Motor Lublin (po barażach) 
Fortuna Puchar Polski: Wisła Kraków (I Liga) 
Król strzelców: Erik Exposito (Śląsk Wrocław) – 19 bramek 
 Ante Crnac (Raków Częstochowa) - 8 bramek 

Polski Związek Piłki Nożnej/Pierwsza Liga Piłkarska 
Fortuna I Liga 
 Drużyna M Pkt Bramki
1. Lechia Gdańsk 34 68 60:34
2. GKS Katowice 34 62 68:35
3. Arka Gdynia 34 62 52:34
4. Motor Lublin 34 56 49:42
5. Górnik Łęczna 34 55 35:29
6. Odra Opole 34 53 42:32
7. Wisła Płock 34 51 46:46
8. Miedź Legnica 34 51 52:36
9. GKS Tychy 34 51 43:47

10. Wisła Kraków 34 50 62:50
11. Stal Rzeszów 34 48 53:60
12. Chrobry Głogów 34 42 35:49
13. Znicz Pruszków 34 42 34:44
14. Bruk-Bet Termalica 

Nieciecza 
34 41 56:52

15. Polonia Warszawa 34 35 41:50
16. Resovia Rzeszów 34 34 39:60
17. Podbeskidzie Bielsko-Biała 34 23 26:59
18. Zagłębie Sosnowiec 34 16 21:55
Awans (PKO BP Ekstraklasa): Lechia Gdańsk, GKS Katowice
 i Motor Lublin (po barażach) 
Spadek (II Liga): Zagłębie Sosnowiec, Podbeskidzie Bielsko-Biała 
 i Resovia Rzeszów
Król strzelców: Angel Rodado (Wisła Kraków) – 22 bramki 

Piłkarskie seniorskie 
podsumowanie sezonu 
2023/2024 - szczebel centralny 

PIŁKA NOŻNA, PKO BANK POLSKI EKSTRAKLASA, I, II I III LIGA 
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Wakacje z Tenisem Stołowym 

Emilia Osadnik Mistrzynią Polski 
Juniorek Młodszych 

Polski Związek Piłki Nożnej/Druga Liga Piłkarska 
II Liga 
 Drużyna M Pkt Bramki
1. Pogoń Siedlce 34 58 57:45
2. Kotwica Kołobrzeg 34 56 61:45
3. KKS 1925 Kalisz 34 55 48:32
4. Stal Stalowa Wola 34 54 44:38
5. Chojniczanka Chojnice 34 54 49:44
6. Polonia Bytom 34 53 57:48
7. Radunia Stężyca 34 50 48:45
8. Hutnik Kraków 34 49 47:43
9. Zagłębie II Lubin 34 46 48:47

10. ŁKS II Łódź 34 45 46:49
11. GKS Jastrzębie-Zdrój 34 43 43:48
12. Wisła Puławy 34 41 48:50
13. Olimpia Elbląg 34 40 35:46
14. Olimpia Grudziądź 34 40 35:42
15. Skra Częstochowa 34 40 40:43
16. Lech II Poznań 34 39 34:50
17. Sandecja Nowy Sącz 34 35 35:48
18. Stomil Olsztyn 34 34 30:42

Awans (Fortuna I Liga): Pogoń Siedlce, Kotwica Kołobrzeg
 i KKS 1925 Kalisz (po barażach) 
Spadek (III Liga): Stomil Olsztyn, Sandecja Nowy Sącz, 
 Lech II Poznań i Raduna Stężyca
Król strzelców: Jonathan Junior (Kotwica Kołobrzeg) – 23 bramki
 Kamil Wojtyra (Polonia Bytom) - 9 bramek 

Polski Związek Piłki Nożnej
III Liga, Grupa III
 Drużyna M Pkt Bramki
1. Rekord Bielsko-Biała 34 75 84:37
2. Śląsk II Wrocław 34 73 76:32
3. MKS Kluczbork 34 60 55:38
4. Górnik Polkowice 34 56 56:49
5. Pniówek Pawłowice Śląskie 34 55 59:51
6. LKS Goczałkowice-Zdrój 34 47 50:38
7. Górnik II Zabrze 34 47 54:54
8. Ślęza Wrocław 34 45 60:62
9. Stilon Gorzów Wielkopolski 34 45 51:49

10. Lechia Zielona Góra 34 43 47:57
11. Carina Gubin 34 42 48:55
12. Karkonosze Jelenia Góra 34 41 41:53
13. Odra Bytom Odrzański 34 41 39:42
14. Unia Turza Śląska 34 41 50:56
15. Warta Gorzów Wielkopolski 34 39 42:58
16. Gwarek Tarnowskie Góry 34 33 44:58
17. Raków II Częstochowa 34 32 43:66
18. LZS Starowice Dolne 34 23 36:80
Awans (II liga): Pogoń Grodzisk Mazowiecki (Grupa I), Świt Skolwin 
(Szczecin-Grupa II), Rekord Bielsko-Biała (Grupa III), Wieczysta Kraków (Grupa IV)
Spadek (IV liga): LZS Starowice Dolne, Raków II Częstochowa
i Gwarek Tarnowskie Góry
Król strzelców: 
(Grupa I): Kamil Sabiłło (Unia Sierniewice) – 26 bramek 
(Grupa II): Wiktor Kacprzak (Noteć Czarrnków) – 32 bramki 
(Grupa III): Daniel Świderski (Rekord Bielsko-Biała) – 31 bramek 
(Grupa IV): Bartłomiej Korbecki (Chełmianka Chełm) – 20 bramek 

Kobieca Piłka Nożna 

Polski Związek Piłki Nożnej 
Orlen Ekstraklasa Kobiet 
 Drużyna M Pkt Bramki 
1. Pogoń Szczecin 22 51 63:16
2. GKS Katowice 22 51 50:17
3. Czarni Sosnowiec 22 46 55:22
4. UKS SMS Łódź 22 44 47:19
5. APLG Gdańsk 22 35 30:29
6. Górnik Łęczna 22 31 34:29
7. Śląsk Wrocław 22 31 41:36
8. Pogoń Tczew 22 22 29:65
9. Rekord Bielsko-Biała 22 19 23:41

10. Stomilanki Olsztyn 22 16 15:54
11. UJ Kraków 22 15 26:46
12. Medyk Konin 22 14 24:63
Mistrz: Pogoń Szczecin
Spadek (Orlen I Liga): Medyk Konin i UJ Kraków 
Król strzelców: Natalia Oleszkiewicz (Pogoń Szczecin) – 15 bramek 
 Nicola Brzęczek (GKS Katowice) - 7 bramek 

Polski Związek Piłki Nożnej 
Orlen I Liga Kobiet 
 Drużyna M Pkt Bramki 
1. Resovia Rzeszów 22 49 45:22
2. Skra Częstochowa 22 47 49:21
3. Lech/UAM Poznań 22 43 44:24
4. Ślęza Wrocław 22 43 52:20
5. Polonia Środa Wielkopolska 22 36 46:27
6. TKFF Checz Gdynia 22 35 50:35
7. Trójka Staszkówka/Jelna 22 30 53:39
8. Sportowa Czwórka Radom 22 28 35:33
9. Legionistki Warszawa 22 24 33:53

10. Bielawianka Bielawa 22 20 25:48
11. KPP Bydgoszcz 22 20 28:37
12. Ząbkovia Ząbki 22 6 16:117
Awans (Orlen Ekstraklasa): Resovia Rzeszów i Skra Częstochowa 
Spadek (II Liga): Ząbkovia Ząbki
Od rundy wiosennej SWD Wodzisław Śląski występował pod nazwą 
Legionistki Warszawa. 

162 amatorów tenisa stołowego 
z powiatu kłobuckiego przywitało 
Wakacje 2024 Turniejem Tenisa Sto-
łowego, który został rozegrany w 
hali sportowej Zespołu Szkół Nr 1 w 
Kłobucku. 

W 11 kategoriach triumfowali: Zofia 
Żurek, Ludwik Majorczyk, Julia Przy-
męcka, Bogdan Kyrylych, Natasza 
Górnik, Kacper Ulatowski, Vanessa Go-
rzolka, Mateusz Wydmuch, Maja Blado-
cha, Karol Świąć i Karol Wydmuch.  
Pucharami, dyplomami (I-III miejsce) 
oraz upominkami nagradzali wspól-
nie starosta kłobucki Dariusz Pilśniak, 
wicestarosta Karol Wers, sekretarz 
powiatu Sylwia Tronina, skarbnik po-
wiatu Katarzyna Kurowska, członkowie 
zarządu Zdzisława Kall i Małgorzata Pu-
chała –Augustyn oraz przewodniczący 
i skarbnik Powiatowego Zrzeszenia 
LZS w Kłobucku Grzegorz Garbaciak 
i Stanisław Wrzesiński. (SW) Wyniki 
(żacy-dz): 1. Zofia Żurek, 2. Liliana Bie-
lecka, 3. Nina Przymęcka; (ch): 1. Lu-
dwik Majorczyk, 2. Maciej Wydmuch, 
3. Jan Korobka, 4. Filip Ondycz; (mło-
dzicy-dz): 1. Julia Przymęcka, 2. Milena 
Stachulec, 3. Natalia Łosik, 4. Malwina 
Drzastwa; (ch): 1. Bogdan Kyrylych, 2. 
Szymon Polak, 3. Antoni Łuszczyński, 

4. Bartosz Matyszkiewicz; (kadeci-dz): 
1. Natasza Górnik, 2. Kinga Pawelec, 3. 
Maja Nowak; (ch): 1. Kacper Ulatowski, 
2. Bartłomiej Wojciechowski, 3. Kacper 
Makles, 4. Kacper Głowacki; (juniorzy-
-dz): 1. Vanessa Gorzolka, 2. Amelia 
Bugusławska, 3. Maja Bartelak, 4. Julia 
Pilarz; (ch): 1. Mateusz Wydmuch, 2. 
Łukasz Wydmuch, 3. Maciej Piekielski, 

4. Kacper Banasiak; (młodzieżowcy-
-ch): 1. Karol Świąć, 2. Radosław Gmy-
rek, 3. Bartosz Cendal, 4. Łukasz Kozak; 
(seniorzy-dz): 1. Maja Bladocha, 2. Zu-
zanna Pawełczak, 3. Agnieszka Zając, 4. 
Alicja Gruca; (ch): 1. Karol Wydmuch, 2. 
Mateusz Wydmuch, 3. Zbigniew Despe-
rak, 4. Łukasz Wydmuch

Zawodniczka kłobuckiego Delfina 
wywalczyła pierwszy historyczny 
złoty medal na dystansie 100 me-
trów (1:14,75) podczas odbywają-
cych się w Ostrowcu Świętokrzy-
skim (04-07.07) Mistrzostw Polski 
Juniorów i Juniorek Młodszych (do 
14 lat) w Pływaniu. 

Mistrzowska pływacka impreza w 
Ostrowcu Świętokrzyskim zgroma-
dziła 752 uczestników ze 191 klubów 
z całej Polski. Mieszkająca w Hutce k/
Truskolasów utalentowana pod wzglę-
dem sportowym Emilia Osadnik pod-
czas mistrzowskiej imprezy juniorek 
młodszych (rocznik 2010) rywalizo-
wała w czterech konkurencjach, które 
najpierw poprzedzały eliminacje, a 
następnie w zależności od uzyskanego 
wyniku finały B i A. Co najważniejsze 
uzdolniona pływaczka Delfina Kło-
buck, podopieczna trenerów Michała 
Kalkego i Mariusza Kuberskiego we 
wszystkich czterech konkurencjach 
awansowała do Finału A, w którym o 
medale Mistrzostw Polski rywalizo-
wało po 10 najszybszych pływaczek. 
Największy dotychczasowy sukces za-
równo indywidualny, jak również klu-
bowy Emilia Osadnik wywalczyła na 
swoim „koronnym” dystansie 100 me-
trów stylem klasycznym zdobywając z 
czasem 1:14,75 zloty medal. Drugi tym 
razem srebrny medal „wypływała” na 

połowę krótszym, czyli 50 metrowym 
dystansie z czasem 34,76. Ponadto w 
Finale A na dystansie 50 metrów sty-
lem motylkowym wywalczyła VI miej-
sce, a na dystansie 200 metrów stylem 
klasycznym zajęła VII miejsce. - Chciał-
bym podziękować wszystkim osobom, 
trenerom i instytucjom, którzy przy-
czyniły się do sportowego sukcesu 
Emilii Osadnik, a zwłaszcza jej rodzi-

com Agnieszce i Karolowi Osadnikom. 
Emilka jest znakomitym przykładem, 
że nawet z małego pływackiego klubu 
można zostać Mistrzem Polski - mówił 
jednocześnie dziękując współtwór-
com sportowego sukcesu niezwykle 
szczęśliwy główny trener Emilii Osad-
nik i KPP Delfin Kłobuck Michał Kalke. 

(SW)

KŁOBUCK 

PŁYWANIE 
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Piłkarskie seniorskie 
podsumowanie sezonu 
2023/2024 
– Powiat Kłobuck 
i Region Częstochowski 

Piłkarska reforma w Śląskim 
Związku Piłki Nożnej spowodowała 
największe zmiany w dotychczas 
składającej się z dwóch 16-zespoło-
wych grup IV Lidze Śląskiej. Zespo-
ły, które zostały zdegradowane z IV 
Ligi Śląskiej oraz po trzy najlepsze 
drużyny z sześciu klas okręgowych 
utworzyły „nową” złożoną z dwóch 
16-zespołowych grup V Ligę Śląską 
(marketingowa nazwa II Liga Ślą-
ska). 

W związku, z faktem, że w nadcho-
dzącym sezonie 2024/2025 IV Liga Ślą-
ska (marketingowa nazwa I Liga Śląska) 
będzie złożona z zaledwie jednej 20-ze-
społowej grupy spowodowało auto-
matyczny spadek w obydwu czwartoli-
gowych grupach zespołów, które zajęły 
miejsca od 11 do 16 w końcowych tabe-
lach minionego sezonu 2023/2024. Po-
nadto degradacja dwóch III-ligowych 
zespołów tj. Rakowa II Częstochowa 
i Gwarka Tarnowskie Góry spowodo-
wał rozegranie dodatkowego barażo-
wego dwumeczu pomiędzy dwoma 
drużynami, które uplasowały się na 10 
miejscach w grupach I i II. Ostatecznie 
w IV/I Lidze Śląskiej utrzymał się ROW 
1964 Rybnik, który okazał się lepszy 
(2:1 i 2:2) w barażowym dwumeczu od 
MKS-u Myszków, który ostatecznie 
nie został zgłoszony do rozgrywek V/
II Ligi Śląskiej i najprawdopodobniej w 
sezonie 2024/2025 będzie występo-
wał w zastępstwie klubowych rezerw 
w ...A klasie częstochowskiej. Na naj-
wyższym, czyli IV-ligowym poziomie 
spośród drużyn regionu częstochow-
skiego pozostała jedynie Victoria 1922 
Częstochowa (trener Adrian Pasie-
ka), która w grupie I zajęła szóste miej-
sce. Do „nowej” V Ligi Śląskiej oprócz 
MKS-u Myszków zostały zdegradowa-
ne zespoły Unii Rędziny (14 miejsce w 
grupie I) oraz Znicza Kłobuck (16 miej-
sce w grupie I). III-ligowym beniamin-
kiem została LGKS 1938 Podlesianka 
Katowice (trener Dawid Brehmer), 
która w dwumeczu barażowym oka-
zała się lepsza (2:0 i 1:1) od zwycięzcy 
grupy II Podbeskidzia II Bielsko-Biała.

Dzięki wygranej 3:2 w ostatniej kolej-
ce 30 kolejce na wyjeździe z Wartą Ka-
mieńskie Młyny z mistrzostwa często-
chowsko-lublinieckiej klasy okręgowej, 
cieszyli się piłkarze Klubu Sportowego 
Panki (trener Marcin Zalewski). W nad-
chodzącym sezonie 2024/2025 w V Li-
dze Śląskiej z grupy II klasy okręgowej 
zagrają również druga w tabeli Skra II 
Częstochowa oraz prowadzona przez 
Tomasza Juszczyka, Liswarta Krze-

pice (dzięki wygranej 1:0 po bramce 
niezawodnego Przemysława Mońki w 
ostatniej 30 kolejce z Zielonymi Żarki). 
W częstochowsko-lublinieckiej okrę-
gówce jedynym spadkowiczem są wy-
cofane przed rozpoczęciem rundy wio-
sennej minionego sezonu 2023/2024 
MLKS Woźniki. Z A klasy częstochow-
skiej bezpośredni awans do klasy 
okręgowej uzyskały drużyny LKS-u 
Kamienica Polska (grupa I) oraz Pi-
licy Koniecpol (grupa II). Natomiast z 
A klasy lublinieckiej z awansu do okrę-
gówki (czyli w sezonie 2024/2025 przy-
szłej III Ligi Śląskiej) cieszyli się piłkarze 
Sparty Lubliniec. Dwoma kolejnymi 
beniaminkami klasy okręgowej są 
dwaj wicemistrzowie A klasy często-
chowskiej, czyli Płomień Lgota Mała 
i Skalniak Kroczyce, które spośród A 
klasowych wicemistrzów Podokręgów 
Częstochowa i Lubliniec posiadają 
najwyższą tzw. średnią arytmetycz-
ną (ilość zdobytych punktów dzielona 
przez ilość rozegranych meczy). Dodat-
kowe miejsce w częstochowsko-lubli-
nieckiej klasie okręgowej zwolniło się 
po rezygnacji z występów nie tylko w 
klasie okręgowej, ale również wycofa-
niu seniorskiej drużyny z klubowych 
struktur ...Orła Kiedrzyn. Wicemistrz 
A klasy lublinieckiej, czyli Płomień 
Przystajń (największy piłkarski sukces 
w dotychczasowej historii klubu) osta-
tecznie będzie ponownie rywalizował 
na A klasowym poziomie. Pozostanie w 
A klasie lublinieckiej Płomienia spowo-
dowało jednoczesny spadek do B klasy 
czternastego w tabeli Huraganu Jezio-
ro. Na dziewiątym miejscu uplasował 
się prowadzony przez mieszkającego 
w Pankach Macieja Furmanka LKS 
Sieraków Śląski. Po raz drugi z rzędu 
najlepszym strzelcem częstochow-
sko-lublinieckiej klasy okręgowej, tym 
razem z dorobkiem 32 bramek został 
Tomasz Pasieka (KS Panki). 

Z A klasy częstochowskiej jedynym 
spadkowiczem jest czternasta w tabeli 
grupy I Polonia-Unia Widzów. 

Z obydwu grup B klasy częstochow-
skiej do A klasy awansowały aż po trzy 
drużyny tj. Pogoń Kamyk (grający 
trener Mateusz Wojciechowski), Bia-
ła Gwiazda Krasice i Zjednoczeni Ka-
lej-Szarlejka (grający trener Oskar 
Operacz) z grupy pierwszej oraz MKS II 
Tauron Myszków, Lelovia Lelów i Grom 
Poczesna z grupy drugiej. (grupa II). 

Natomiast z B klasy lublinieckiej do 
A klasy awansowały drużyny Śląska Ko-
szęcin i Unii II Kalety. 

 (SW)
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Śląski Związek Piłki Nożnej w Katowicach 
IV Liga Śląska, Grupa I
       Drużyna                                      M        Pkt    Bramki
1. Podlesianka Katowice 30 62 59:29
2. Drama Zbrosławice 30 59 83:39
3. Sparta Katowice 30 56 64:43
4. Ruch Radzionków 30 54 57:32
5. Unia Dąbrowa Górnicza 30 50 46:43
6. Victoria 1922 Częstochowa 30 50 51:49
7. Piast II Gliwice 30 47 59:42
8. Rozwój Katowice 30 46 48:40
9. Przemsza Siewierz 30 45 51:56

10. MKS Myszków 30 39 69:61
11. TS Szombierki Bytom 30 36 41:56
12. Zagłębie II Sosnowiec 30 32 46:53
13. Szczakowianka Jaworzno 30 23 35:54
14. Unia Rędziny 30 22 26:58
15. Orzeł Miedary 30 21 31:76
16. Znicz Kłobuck 30 21 31:66
Awans-Baraż (III Liga-Baraż): LGKS 38 Podlesianka Katowice  
(2:0  i 1:1 z Podbeskidziem II Bielsko-Biała) 
Baraże (O  utrzymanie  w IV Lidze): KS ROW 1964 Rybnik
(2:1 i 2:2  z MKS-em Myszków)                                                                                                                           

Spadek (V Liga Śląska): MKS Myszków (po barażach), Szombierki 
Bytom, Zagłębie II Sosnowiec, Szczakowianka Jaworzno, 
Unia Rędziny, Orzeł Miedary i Znicz Kłobuck
Król  strzelców: Damian Adamiecki (Przemsza Siewierz) – 24 bramki 
Mateusz Zachara (MKS Myszków) - 18 bramek 

IV Liga Śląska, Grupa II
       Drużyna                                      M        Pkt    Bramki
1. Podbeskidzie II Bielsko-Biała 30 63 91:37
2. Spójnia Landek 30 56 54:33
3. Polonia Łaziska Górne 30 54 64;35
4. Rekord II Bielsko-Biała 30 53 59:45
5. Decor Bełk 30 52 66;40
6. Gwarek Ornontowice 30 50 59:31
7. Odra Wodzisław Śląski 30 49 59:48
8. GKS II Tychy 30 48 60:41
9. Kuźnia Ustroń 30 47 60:46

10.  ROW 1964  Rybnik 30 41 57:67
11. Tempo Puńców 30 40 54:64
12. Orzeł Łękawica 30 39 43:42
13. MRKS Czechowice-Dziedzice 30 38 45:50
14. LKS Czaniec 30 22 41:64
15. LKS Tworków 30 21 37:84
16. MKS Lędziny 30 3 13:135
MKS Lędziny-wycofał się z rozgrywek 17.06.2024
Spadek (V Liga Śląska): Tempo Puńców, Orzeł Łękawica,
MRKS Czechowice-Dziedzice, LKS Czaniec, LKS Tworków
i MKS Lędziny  
Król  strzelców: Jakub Sewerin  (Gwarek Ornontowice) – 21 bramek 
Podokręg  Piłki Nożnej  w Częstochowie 
Klasa Okręgowa Częstochowa-Lubliniec (Grupa II) 
         Drużyna                                      M        Pkt    Bramki
1. Klub Sportowy Panki 28 61 67:29
2. Skra II Częstochowa 28 59 77:31
3. Liswarta Krzepice 28 59 61:26
4. Zieloni Żarki 28 56 59:25
5. Lotnik Kościelec 28 50 66:38
6. Jedność Boronów 28 48 54;36
7. Stradom Częstochowa 28 45 46:47
8. Warta Kamieńskie Młyny 28 44 64:40
9. Unia  Kalety 28 34 43:37

10. Amator Golce 28 32 50:78
11. Orzeł Kiedrzyn 28 29 33:57
12. Liswarta Popów 28 23 39:64
13. Sparta Szczekociny 28 23 50:75
14. Lot Konopiska 28 16 41:87
15. Mechanik Kochcice 28 15 30:110
Awans (V Liga Śląska): Klub Sportowy Panki, Skra II Częstochowa 
 i Liswarta Krzepice
MLKS Woźniki-wycofał się z rozgrywek po rundzie jesiennej. 
Jego wyniki zostały anulowane
Orzeł  Kiedrzyn-nie został zgłoszony do rozgrywek klasy 
okręgowej na sezon 2024/2025
Król strzelców: Tomasz Pasieka (KS Panki) – 32 bramki 
Podokręg  Piłki Nożnej  w Częstochowie 
A klasa, Grupa I 
         Drużyna                                      M        Pkt    Bramki 
1. LKS Kamienica Polska 26 72 122:16
2. Płomień Lgota Mała 26 64 90:25
3. Pogoń 1947 Kłomnice 26 52 76:39
4. Naprzód Ostrowy 26 48 62:43
5. Płomień Czarny Las 26 40 58:55
6. Oksza Łobodno 26 37 44:40
7. Grom Cykarzew 26 37 42:50
8. UKS Ajaks Częstochowa 26 37 49:40
9. Błękitni  Libidza 26 33 50:92

10. Kmicic  Kruszyna 26 32 45:56
11. Grom  Miedźno 26 22 40:74
12. Sparta Nowa Wieś 26 21 34:67
13. Pogoń Blachownia 26 20 30:73
14. Polonia-Unia Widzów 26 6 20:92

Awans (Klasa Okręgowa): LKS Kamienica Polska 
i Płomień Lgota Mała 
Spadek (B klasa): Polonia-Unia Widzów 
Król strzelców: Bartłomiej Szymczyk (Pogoń 1947 Kłomnice)
 – 31 bramek 

Kamil Drzazga (Grom Miedźno) - 15 bramek 

A klasa, Grupa II 
         Drużyna                                      M        Pkt    Bramki 
1. Pilica Koniecpol 24 58 67:17
2. Skalniak Kroczyce 24 57 91:27
3. Warta Poraj 24 47 81:46
4. Piast Przyrów 24 44 66:34
5. Warta Mstów 24 40 50:33
6. Olimpia Huta Stara 24 38 63:44
7. Jura Niegowa 24 34 46:42
8. Zieloni II Żarki 24 27 50:64
9. Sokół Olsztyn 24 27 47:63

10. Czarni Starcza 24 25 41:63
11. Orkan Rzerzęczyce 24 23 37:61
12. Metal Rzeki Wielkie 24 22 38:57
13. Płomień Częstochowa 24 3 18:144
Awans (Klasa Okręgowa): Pilica Koniecpol i Skalniak Kroczyce
Spadek (B klasa): nikt
Król strzelców: Aleksander Górecki (Warta Poraj) – 41 bramek

B klasa, Grupa I 
         Drużyna                                      M        Pkt    Bramki
1. Pogoń Kamyk 20 53 91:24
2. Biała Gwiazda Krasice 20 43 63:31
3. Zjednoczeni Kalej-Szarlejka 20 42 62:35
4. Unia II Rędziny 20 35 50:39
5. Iskra Mokrzesz 20 29 41:34
6. Warta Pławno 20 28 39:41
7. Znicz II Kłobuck 20 26 58:45
8. Liswarta II Krzepice 20 22 52:56
9. Sokół Wręczyca Wielka 20 17 31:57

10. Jurajskie Wilki Częstochowa 20 11 41:96
11. Piast Lubojna 20 8 24:94
Awans (A klasa): Pogoń Kamyk, Biała Gwiazda Krasice
 i Zjednoczeni Kalej-Szarlejka
Król strzelców: Mateusz Wojciechowski (Pogoń Kamyk) 
–18 bramek
                        
B klasa, Grupa II 
         Drużyna                                      M        Pkt    Bramki
1. MKS II Tauron Myszków 20 51 82:32
2. Lelovia Lelów 20 47 72:23
3. Grom Poczesna 20 41 66:33
4. KS Kotowice 20 36 46:40
5. Start Soborzyce 20 27 44:53
6. Sparta II Szczekociny 20 22 37:53
7. GKS Koziegłowy 20 21 40:44
8. Dąbrowianka Dąbrowa 

Zielona 
20 21 42:59

9. KS Złoty Potok 20 19 25:66
10. Orły Kusięta 20 19 33:57
11. Jura II Niegowa 20 12 21:58
Awans (A klasa): MKS II Tauron Myszków, Lelovia Lelów 
i Grom Poczesna 
Jura II Niegowa-wycofała się z rozgrywek po rundzie jesiennej. 
Król strzelców: Artur Pidzik (Grom Poczesna) – 21 bramek
                           
Podokręg  Piłki Nożnej  w  Lublińcu 
A klasa  
         Drużyna                                      M        Pkt    Bramki 
1. Sparta Lubliniec 26 69 109:20
2. Płomień Przystajń 26 58 72:24
3. Promień Glinica 26 58 99:36
4. Sparta Tworóg 26 45 58:44
5. Orzeł Psary-Babienica 26 45 68:52
6. Liswarta Lisów 26 37 64:62
7. Victoria Strzebiń 26 36 61:68
8. Orzeł Pawonków 26 36 75:93
9. LKS Sieraków Śląski 26 29 42:60

10. Rybak Ciasna 26 24 37:58
11. Rozwój Olszyna 26 22 38:73
12. Ruch Kochanowice 26 22 43:92
13. Unia Lisowice 26 20 41:86
14. Huragan Jezioro 26 19 49:88
Awans (Klasa Okręgowa): Sparta Lubliniec 
Spadek (B klasa): Huragan Jezioro 
Król strzelców: Patryk Ochman (Sparta Lubliniec)
 – 36 bramek
Wojciech Łebek (Płomień Przystajń) - 18 bramek  

B klasa 
         Drużyna                                      M        Pkt    Bramki 
1. Śląsk Koszęcin 22 55 76:20
2. Unia II Kalety 22 50 63:30
3. Płomień Łagiewniki Wielkie 22 46 69:32
4. Błękitni Herby 22 37 63:54
5. Dragon Rusinowice 22 36 51:55
6. Tajfun Harbułtowice 22 35 64:35
7. Promień II Glinica 22 27 31:61
8. Pokój Sadów 22 27 51:61
9. Małapanew Kuczów 22 24 55:60

10. LKS Wierzbie 22 17 38:67
11. Unia Lubecko 22 13 25:67
12. Żwirex Hadra 22 12 25:69

Awans (A klasa): Śląsk Koszęcin i Unia II Kalety
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Konkurs „Zielona Pracownia_Pro-
jekt’2024”

Skierowany jest do szkół podsta-
wowych (klasy 4-8) i średnich z terenu 
województwa śląskiego, które nie po-

siadają pracowni utworzonych ze środ-
ków z WFOŚiGW w Katowicach. Przed-
miotem Konkursu jest stworzenie 
projektu szkolnej pracowni na potrze-
by nauk przyrodniczych, biologicznych, 

ekologicznych, geografi cznych, geo-
logicznych czy chemiczno-fi zycznych. 
Ocenie podlegać będzie pomysł na 
zagospodarowanie pracowni - wyko-
rzystanie przestrzeni, funkcjonalność, 
estetykę, kreatywność, innowacyjność 
rozwiązań oraz różnorodność pomocy 
dydaktycznych, wyposażenia i sprzętu 
oraz zasadność ich zakupu.

Maksymalna wysokość nagrody nie 
może przekroczyć 20% kosztu całko-
witego wdrożenia projektu i stanowić 
kwoty wyższej niż 12.000 zł. Zgłoszenia 
w konkursie „Zielona Pracownia_Pro-
jekt’2024” dokonywać można do 26 
stycznia 2024 roku do godz. 15:30.

Konkurs „Zielona Pracow-
nia’2024”

Skierowany jest do organów prowa-

dzących placówki oświatowe z terenu 
województwa śląskiego, w tym nagro-
dzonych w konkursie pn. Zielona Pra-
cownia_Projekt’2024. Celem konkursu 
jest dofi nansowanie w formie dotacji 
wniosków dotyczących utworzenia 
pracowni na potrzeby nauk przyrod-
niczych, biologicznych, ekologicznych, 
geografi cznych, chemiczno-fi zycz-
nych czy geologicznych w klasach 4-8 
szkół podstawowych oraz w szkołach 
średnich. Dotacja będzie udzielana 
z uwzględnieniem efektów zadania 
i możliwości fi nansowych Funduszu do 
wysokości 80% kosztów kwalifi kowa-
nych z zastrzeżeniem, że maksymalna 
kwota dotacji nie może przekroczyć 48 
tys. zł.

Wnioski w konkursie „Zielona Pra-

cownia’2024” składać można w termi-
nie od 1 marca do 5 kwietnia 2024 roku 
do godz. 15:30.

Zmiana sposobu składania doku-
mentów!

Komplet dokumentów należy złożyć 
wyłącznie w formie elektronicznej za 
pośrednictwem elektronicznej Plat-
formy Usług Administracji Publicznej 
(ePUAP), na elektroniczną skrzynkę 
podawczą WFOŚiGW lub z wykorzy-
staniem usługi e-Doręczeń, zgodnie 
z instrukcją zamieszczoną na stronie 
www.wfosigw.katowice.pl/epuap.html. 
Aktualny regulamin oraz wzory doku-
mentów do pobrania do pobrania na 
stronie Funduszu.

Zero Waste ( z ang. „brak marno-
wania”) to nic innego jak ogranicza-
nie się, wykorzystywania tego, co już 
mamy. To styl, który nakłania do ży-
cia w taki sposób, by produkować jak 
najmniejszą ilość odpadów, i maksy-
malnie wykorzystywać i odzyskiwać 
surowce.

Podczas zwykłego życia czyli cho-
dząc do pracy, do szkoły, robiąc za-
kupy, gotując jedna osoba produkuje 
rocznie ok 332 kg śmieci. Oczywiście 

główną przyczyną jest nieodpowied-
nia segregacja śmieci, w konsekwen-
cji zaledwie 25 % jest poddawana 
recyklingowi, a reszta zalega na wy-
sypiskach lub są spalane. Najważniej-
szym celem zero waste – jest reduko-
wanie produkcji dodatkowych śmieci

 Najważniejszą zmianą, od której 
warto zacząć to, jest nasze myślenie 
podczas zakupów „Czy ja naprawdę 
tego potrzebuję?. Kupujemy bardzo 
wiele niepotrzebnych rzeczy, które 

zalegają, , których nie używamy, nie 
wykorzystujemy, na które zbędnie 
wydajemy pieniądze.

Warto o tym pamiętać!
Nie możemy też zapominać o tym, 

że nie jesteśmy w stanie zmienić swo-
jego życia w ciągu jednej chwili, mamy 
swoje nawyki i swoje przyzwyczaje-
nia. Ale warto spróbować żyć zero 
waste ! Jak To zrobić? Np. Zabierać 
swoje torby na zakupy, dawać drugie 
życie swoim ubraniom, albo przeka-
zywać je komuś, sprzedawać na por-
talach przeznaczonych do tego typu 
akcji. Warto planować posiłki na cały 
tydzień, to powoduję, że kupujemy 
tylko produkty, które na pewno zje-
my i nie wyrzucamy jedzenia do ko-
sza. Szanować i dbać o rzeczy, które 
mamy – posłużą nam znacznie dłużej. 
Warto kompostować obierki, fusy do 
kawy, resztki jedzenia – mogą być 
znakomitym nawozem dla roślin! Mo-
żemy używać praktycznych bidonów 
do napełniania wody czy zabierać 
swój kubek po kawę na wynos. I Naj-
prostsze zapisywać zeszyty do koń-
ca czy wykorzystywać zadrukowany 
papier – np. do rysunków z dziećmi. 
Możliwości jest ogrom, wystarczą tyl-
ko chęci. Każda 1 butelka, 1 woreczek 
foliowy ma ogromne znaczenia dla 
naszej planety.

Według Zero Waste International 
Alliance „Zero Waste jest celem, który 
jest etyczny, ekonomiczny, skuteczny 
i wizjonerski, aby prowadzić ludzi ku 
zmianie stylu życia i praktyk, które 
naśladują naturalne cykle odnawia-
nia się, gdzie wszelki materiał, które-
go się pozbyto jest zaprojektowany 
tak, by być zasobem do wykorzysta-
nia przez innych. Zero Waste ozna-

czana projektowanie i zarządzanie 
produktami oraz procesami, aby sys-
tematycznie eliminować szkodliwość 
odpadów i materiałów oraz zmniej-
szać ich objętość, przetwarzać i od-
zyskiwać wszystkie zasoby, nie spalać 
ich ani nie zakopywać. Zero Waste 

wyeliminuje uwalnianie szkodliwych 
substancji do ziemi, wody czy też 
powietrza, które są zagrożeniem dla 
zdrowia człowieka, zwierząt, roślin 
i całej planety”.

Piękna droga od nadmiaru do 
umiaru!

10. edycję konkursów „Zielona Pracownia_
Projekt’2024” oraz „Zielona Pracownia’2024”

Zero waste!
Dobrze znane hasło „ zero waste” – co to dokład-
nie jest? Nowa moda? Jak żyć zero waste?

„Za treści zawarte w publikacji dofi nansowanej ze środków WFOŚiGW w Katowicach 
odpowiedzialność ponosi Redakcja”.

„Czyste Powietrze” to program 
dotacyjny, którego celem jest 
wsparcie fi nansowe mieszkań-
ców w ociepleniu ich domów jed-

norodzinnych i wymianie ogrze-
wania. Dzięki tym inwestycjom 
możliwe jest zmniejszeni zużycie 
energii oraz kosztów ogrzewania. 
Program umożliwia termomo-
dernizację budynków jednoro-
dzinnych oraz likwidację starych 
i nieefektywnych źródeł ciepła 
na paliwo stałe będących głów-
ną przyczyną zanieczyszczenia 
powietrza. 

CZYSTE POWIETRZE 
W GMINIE WRĘCZYCA WIELKA

DANE DOTYCZĄCE PROGRAMU NA TERENIE GMINY WRĘCZYCA 
WIELKA W 2023 ROKU:

Liczba złożonych wniosków o dofi nansowanie 4347
Liczba zawartych umów o dofi nasowanie 3935
Liczba zrealizowanych przedsięwzięć 2758
Kwota wypłaconych dotacji w zł Wręczyca Wielka 47 625 405,53 zł

Gmina Adamówka z Podkarpa-
cia, miasto Kowal z województwa 
kujawsko-pomorskiego i gmina 
Górno z województwa święto-
krzyskiego znalazły się na podium 
nowego rankingu gmin w progra-
mie „Czyste Powietrze”. Najbar-
dziej aktywne 657 gmin dostanie 
z Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej 
(NFOŚiGW) do 30 tys. zł każda na 
zadania związane z wdrażaniem 
tego programu.

– Gminy są ważnym partne-
rem w programie „Czyste Powie-
trze”. Skutecznie wspierają swo-
ich mieszkańców w pozyskiwaniu 
dofinansowania na wymianę kop-
ciuchów i termomodernizację do-
mów. Naszym nadrzędnym celem 
jest poprawa jakości powietrza 
i ochrona zdrowia wszystkich Po-
lek i Polaków, dlatego tak ważne 
jest zaangażowanie także na pozio-
mie lokalnym w walkę ze smogiem. 
Gratuluję samorządom z czołówki 
naszego rankingu, są przykładem 
dobrych praktyk wartych naśla-
dowania – powiedziała Dorota Za-
wadzka-Stępniak, Prezes Zarządu 
Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej.

Najnowszy ranking obejmuje ze-
stawienie aktywności gmin w skła-
daniu wniosków o dofinansowanie 
w okresie od 1 kwietnia 2022 r. do 
31 grudnia 2023 r. Liczba wnio-
sków na wymianę źródła ciepła i/
lub termomodernizacji budynku 
jest odnoszona do liczby domów 
jednorodzinnych znajdujących się 
na terenie gminy (na podstawie 
danych z GUS).

W rankingu ujęte jest 2162 gmi-
ny, które przystąpiły na podsta-
wie porozumienia do programu 
„Czyste Powietrze”. Z tego grona 
teraz 657 gmin z najlepszymi wy-
nikami może otrzymać do 30 tys. 
zł. NFOŚiGW od pięciu lat współ-
pracuje z gminami, które otrzy-
mują finansowanie na utworzenie 
i prowadzenie gminnych punktów 
konsul t ac y jno - in for mac y jnych 
oraz wynagrodzenie za złożone 
wnioski.

Pierwsza dziesiątka
Trzy pierwsze miejsca w obec-

nym zestawieniu najbardziej za-
angażowanych gmin należą do: 
gminy Adamówka z woj. podkar-
packiego (165 wniosków o dotację 
przy 1022 budynkach jednorodzin-
nych w całej gminie), miasta Kowal 
z woj. kujawsko-pomorskiego (136 
wniosków przy 849 domach) oraz 
gminy Górno z woj. świętokrzy-
skiego (550 wniosków przy 3642 
domach).

Pierwszą dziesiątkę uzupełniają 
kolejno: miasto Kolno (woj. podla-
skie), gminy – Radzanów (woj. ma-
zowieckie), Opatów (woj. śląskie), 
Lutocin (woj. mazowieckie), Koniu-
sza (woj. małopolskie) oraz miasta 
– Lipno (woj. kujawsko-pomorskie) 
i Grajewo (woj. podlaskie).

Patrząc z kolei na województwa, 
to w pierwszej trzydziestce znala-
zło się: 7 gmin z woj. mazowiec-
kiego, 6 z kujawsko-pomorskiego, 
5 ze świętokrzyskiego, 4 z mało-
polskiego, po 2 z podkarpackiego 
i podlaskiego, po 1 z pomorskiego, 
śląskiego, warmińsko-mazurskie-
go i wielkopolskiego.

System zachęt 
finansowych

Pierwszy ranking gmin w prowa-
dzonym przez Narodowy Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospodar-
ki Wodnej programie „Czyste Po-
wietrze” obejmował okres od 1 
kwietnia 2021 r. do 31 marca 2022 
r. Wówczas 625 samorządów zy-
skało możliwość dodatkowego fi-
nansowania na promocję wymiany 
„kopciuchów” i termomodernizacji 
domów. Liderami zestawienia były 
gminy śląskie: Boronów, Lyski, 
Pszów.

Doceniamy Ogłaszamy 
ranking gmin

Gmina Czystego Powietrza!

Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska Gospo-
darki wodnej w Katowicach ogłosił ranking gmin, 
zostało docenione zaangażowanie w program 
„Czyste Powietrze”.

Jak to się stało, że mała wiejska gmi-
na wygrywa po raz kolejny w prestiżo-
wym ogólnopolskim rankingu Progra-
mu Czyste Powietrze?

Jest to niewątpliwie dowód na bar-
dzo dobrą współpracę pomiędzy 
mieszkańcami gminy, a pracownikami 
urzędu. Ten wynik pokazuje, że miesz-
kańcy dążą do poprawy komfortu 
swojego życia i sięgają po nowoczesne 
technologie, a mając wsparcie, życzli-
wość i wiedzę pracowników Gminne-
go punktu konsultacyjnego Programu 
Czyste Powietrze na wyciągnięcie ręki, 
realizują swoje marzenia o ciepłym 
i komfortowym domu i dbają o zasoby 
przyrody.

W I rankingu Programu Czyste Po-
wietrze:

Gmina Opatów zajęła 2 miejsce 
w woj. śląskim i 8 w Polsce 

W II rankingu Programu Czyste Po-
wietrze:

Gmina Opatów zajęła 1 miejsce 
w woj. śląskim i 6 w Polsce 

W pierwszej trzydziestce rankingu 
obejmującego okres od 01.04.2022r. 
do 31.12.2023r. znalazło się: 7 gmin 
z woj. mazowieckiego, 6 z kujawsko - 
pomorskiego, 5 ze świętokrzyskiego, 4 
z małopolskiego, po 2 z podkarpackie-
go i podlaskiego, po 1 z pomorskiego, 
śląskiego, warmińsko - mazurskiego 
i wielkopolskiego. 

Jesteśmy jedyną gminą z woj. ślą-
skiego, która znalazła się w pierw-
szej trzydziestce rankingu na 2162 
gminy w Polsce!

Do 30 czerwca 2024r. mieszkańcy 
Gminy Opatów, która liczy 1813 do-
mów jednorodzinnych otrzymali do-
tacje do wymiany źródła ciepła, okien 
i drzwi oraz ocieplenia ścian budynków 
w wysokości 13 036 234,22 zł

Krótka historia Programu Czyste Po-
wietrze w Gminie Opatów…..

W dniu 10 maja 2021r. zostało zawar-
te porozumienie między Wojewódzkim 

Funduszem Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w Katowicach , a Gmi-
ną Opatów dotyczące przystąpienia do 
Programu Czyste Powietrze. Tego dnia 
został uruchomiony Punkt konsulta-
cyjno – informacyjny Programu Czyste 
Powietrze, który był prowadzony przez 
bardzo zaangażowane w swoją pracę 
kobiety: Agnieszkę Czerwiec oraz Jo-
annę Kiepurę. W tej chwili punkt działa 
efektywnie dzięki owocnej współpracy 
Agnieszki Czerwiec oraz Ekodoradczy-
ni Moniki Cipcińskiej. Mimo, że jest on 
otwarty w określone dni, mieszkańcy 
wiedzą, że codziennie mogą się zwró-
cić do pracowników urzędu o wsparcie 
i pomoc w pozyskaniu wiedzy czy wy-
pełnieniu wniosku. Zazwyczaj odbywa 
się kilka spotkań z mieszkańcem, który 
chce pozyskać dotację. Na kolejnych 
etapach przygotowań pojawiają się cza-
sem kwestie do uzupełnienia lub wyja-
śnienia, jak np. dane zawarte w księdze 
wieczystej czy zgoda wszystkich współ-
właścicieli na wymianę kopciucha czy 
termomodernizację w budynku jedno-
rodzinnym. Po dopełnieniu wszystkich 
formalności i podpisaniu dokumentów 
przez Beneficjenta, urzędnik wysyła 
wniosek w formie papierowej i elek-
tronicznej, a po zmianach wprowadzo-
nych od stycznia 2023r. może on liczyć 
nawet 100 stron. Do rankingu nie są 
wliczane wnioski, które piszemy dla 
Beneficjentów z innych gmin, a nawet 
województw. Z prośbą o konsultację 
zwracają się do nas mieszkańcy z róż-
nych stron, gmin i powiatów. 

Program Czyste Powietrze w naszej 
gminie sprawił, że oddycha nam się 
dużo lepiej i zdrowiej. Mamy piękne 
domy z wymienioną stolarką okien-
ną i drzwiową, ocieplonymi ścianami 
i stropami, co przekłada się na mniej-
sze zużycie energii na cele grzewcze czy 
mniejsze zużycie pelletu. Gmina Opa-
tów ma zróżnicowane źródła ogrzewa-
nia od pomp ciepła powietrze – woda 
czy gruntowych, po kotły pelletowe czy 
zgazowujące drewno, bądź piece gazo-
we. Możemy z całą pewnością mówić 
o dywersyfikacji źródeł energii na na-
szym terenie. 

Dziękujemy mieszkańcom i liczy-
my na dalszą owocną współpracę! 

Ekologia w Powiecie



LIPIEC-SIERPIEŃ • NR 07/2024 (34)
16
STYCZEŃ • NR 01/2023 (28) 21Ekologia w powiecie

Konkurs „Zielona Pracownia_Pro-
jekt’2024”

Skierowany jest do szkół podsta-
wowych (klasy 4-8) i średnich z terenu 
województwa śląskiego, które nie po-

siadają pracowni utworzonych ze środ-
ków z WFOŚiGW w Katowicach. Przed-
miotem Konkursu jest stworzenie 
projektu szkolnej pracowni na potrze-
by nauk przyrodniczych, biologicznych, 

ekologicznych, geografi cznych, geo-
logicznych czy chemiczno-fi zycznych. 
Ocenie podlegać będzie pomysł na 
zagospodarowanie pracowni - wyko-
rzystanie przestrzeni, funkcjonalność, 
estetykę, kreatywność, innowacyjność 
rozwiązań oraz różnorodność pomocy 
dydaktycznych, wyposażenia i sprzętu 
oraz zasadność ich zakupu.

Maksymalna wysokość nagrody nie 
może przekroczyć 20% kosztu całko-
witego wdrożenia projektu i stanowić 
kwoty wyższej niż 12.000 zł. Zgłoszenia 
w konkursie „Zielona Pracownia_Pro-
jekt’2024” dokonywać można do 26 
stycznia 2024 roku do godz. 15:30.

Konkurs „Zielona Pracow-
nia’2024”

Skierowany jest do organów prowa-

dzących placówki oświatowe z terenu 
województwa śląskiego, w tym nagro-
dzonych w konkursie pn. Zielona Pra-
cownia_Projekt’2024. Celem konkursu 
jest dofi nansowanie w formie dotacji 
wniosków dotyczących utworzenia 
pracowni na potrzeby nauk przyrod-
niczych, biologicznych, ekologicznych, 
geografi cznych, chemiczno-fi zycz-
nych czy geologicznych w klasach 4-8 
szkół podstawowych oraz w szkołach 
średnich. Dotacja będzie udzielana 
z uwzględnieniem efektów zadania 
i możliwości fi nansowych Funduszu do 
wysokości 80% kosztów kwalifi kowa-
nych z zastrzeżeniem, że maksymalna 
kwota dotacji nie może przekroczyć 48 
tys. zł.

Wnioski w konkursie „Zielona Pra-

cownia’2024” składać można w termi-
nie od 1 marca do 5 kwietnia 2024 roku 
do godz. 15:30.

Zmiana sposobu składania doku-
mentów!

Komplet dokumentów należy złożyć 
wyłącznie w formie elektronicznej za 
pośrednictwem elektronicznej Plat-
formy Usług Administracji Publicznej 
(ePUAP), na elektroniczną skrzynkę 
podawczą WFOŚiGW lub z wykorzy-
staniem usługi e-Doręczeń, zgodnie 
z instrukcją zamieszczoną na stronie 
www.wfosigw.katowice.pl/epuap.html. 
Aktualny regulamin oraz wzory doku-
mentów do pobrania do pobrania na 
stronie Funduszu.

Zero Waste ( z ang. „brak marno-
wania”) to nic innego jak ogranicza-
nie się, wykorzystywania tego, co już 
mamy. To styl, który nakłania do ży-
cia w taki sposób, by produkować jak 
najmniejszą ilość odpadów, i maksy-
malnie wykorzystywać i odzyskiwać 
surowce.

Podczas zwykłego życia czyli cho-
dząc do pracy, do szkoły, robiąc za-
kupy, gotując jedna osoba produkuje 
rocznie ok 332 kg śmieci. Oczywiście 

główną przyczyną jest nieodpowied-
nia segregacja śmieci, w konsekwen-
cji zaledwie 25 % jest poddawana 
recyklingowi, a reszta zalega na wy-
sypiskach lub są spalane. Najważniej-
szym celem zero waste – jest reduko-
wanie produkcji dodatkowych śmieci

 Najważniejszą zmianą, od której 
warto zacząć to, jest nasze myślenie 
podczas zakupów „Czy ja naprawdę 
tego potrzebuję?. Kupujemy bardzo 
wiele niepotrzebnych rzeczy, które 

zalegają, , których nie używamy, nie 
wykorzystujemy, na które zbędnie 
wydajemy pieniądze.

Warto o tym pamiętać!
Nie możemy też zapominać o tym, 

że nie jesteśmy w stanie zmienić swo-
jego życia w ciągu jednej chwili, mamy 
swoje nawyki i swoje przyzwyczaje-
nia. Ale warto spróbować żyć zero 
waste ! Jak To zrobić? Np. Zabierać 
swoje torby na zakupy, dawać drugie 
życie swoim ubraniom, albo przeka-
zywać je komuś, sprzedawać na por-
talach przeznaczonych do tego typu 
akcji. Warto planować posiłki na cały 
tydzień, to powoduję, że kupujemy 
tylko produkty, które na pewno zje-
my i nie wyrzucamy jedzenia do ko-
sza. Szanować i dbać o rzeczy, które 
mamy – posłużą nam znacznie dłużej. 
Warto kompostować obierki, fusy do 
kawy, resztki jedzenia – mogą być 
znakomitym nawozem dla roślin! Mo-
żemy używać praktycznych bidonów 
do napełniania wody czy zabierać 
swój kubek po kawę na wynos. I Naj-
prostsze zapisywać zeszyty do koń-
ca czy wykorzystywać zadrukowany 
papier – np. do rysunków z dziećmi. 
Możliwości jest ogrom, wystarczą tyl-
ko chęci. Każda 1 butelka, 1 woreczek 
foliowy ma ogromne znaczenia dla 
naszej planety.

Według Zero Waste International 
Alliance „Zero Waste jest celem, który 
jest etyczny, ekonomiczny, skuteczny 
i wizjonerski, aby prowadzić ludzi ku 
zmianie stylu życia i praktyk, które 
naśladują naturalne cykle odnawia-
nia się, gdzie wszelki materiał, które-
go się pozbyto jest zaprojektowany 
tak, by być zasobem do wykorzysta-
nia przez innych. Zero Waste ozna-

czana projektowanie i zarządzanie 
produktami oraz procesami, aby sys-
tematycznie eliminować szkodliwość 
odpadów i materiałów oraz zmniej-
szać ich objętość, przetwarzać i od-
zyskiwać wszystkie zasoby, nie spalać 
ich ani nie zakopywać. Zero Waste 

wyeliminuje uwalnianie szkodliwych 
substancji do ziemi, wody czy też 
powietrza, które są zagrożeniem dla 
zdrowia człowieka, zwierząt, roślin 
i całej planety”.

Piękna droga od nadmiaru do 
umiaru!
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Zero waste!
Dobrze znane hasło „ zero waste” – co to dokład-
nie jest? Nowa moda? Jak żyć zero waste?

„Za treści zawarte w publikacji dofi nansowanej ze środków WFOŚiGW w Katowicach 
odpowiedzialność ponosi Redakcja”.

„Czyste Powietrze” to program 
dotacyjny, którego celem jest 
wsparcie fi nansowe mieszkań-
ców w ociepleniu ich domów jed-

norodzinnych i wymianie ogrze-
wania. Dzięki tym inwestycjom 
możliwe jest zmniejszeni zużycie 
energii oraz kosztów ogrzewania. 
Program umożliwia termomo-
dernizację budynków jednoro-
dzinnych oraz likwidację starych 
i nieefektywnych źródeł ciepła 
na paliwo stałe będących głów-
ną przyczyną zanieczyszczenia 
powietrza. 

CZYSTE POWIETRZE 
W GMINIE WRĘCZYCA WIELKA

DANE DOTYCZĄCE PROGRAMU NA TERENIE GMINY WRĘCZYCA 
WIELKA W 2023 ROKU:

Liczba złożonych wniosków o dofi nansowanie 4347
Liczba zawartych umów o dofi nasowanie 3935
Liczba zrealizowanych przedsięwzięć 2758
Kwota wypłaconych dotacji w zł Wręczyca Wielka 47 625 405,53 zł

Uczennice Szkoły Podstawowej 
w Ostrowach nad Okszą: Marta Jarzęb-

ska , Emilia Kasprzyk, Klaudia Nowak 
I Michalina Żak zajęły II miejsce w kon-
kursie fotograficznym organizowanym 
przez miesięcznik Twój Kurier Powiatu 
i Wojewódzki Fundusz Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Wodnej w Kato-
wicach, zatytułowanym „NIEZWYKŁY 
ŚWIAT ROŚLIN W POWIECIE KŁOBUC-
KIM” , konkurs fotograficzny był skiero-
wany do uczniów szkół podstawowych 
z powiatu kłobuckiego. Przypomnijmy 
, że 1 miejsce zajęły uczennice klasy VI 
z GZSP nr 3 w Rębielicach Królewskich. 
III należy do uczniów klasy V w Zwie-
rzyńcu Pierwszym. Albumy fotograficz-
ne do pobrania na stronie internetowej 
:www.twoj- kurier.pl

Z głębokim żalem informujemy, że 4 lipca 2024 roku zmarł 
Założyciel i Pierwszy Prezes Zarządu Wojewódzkiego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach. 

Z wdrożonych przez Niego rozwiązań na rzecz ochrony śro-
dowiska, metod funkcjonowania i działania Funduszu ko-
rzystamy do dzisiaj. Pracownicy Funduszu, którzy Go znali, 
zapamiętają Zmarłego na zawsze jako wspaniałego szefa 
i dobrego, życzliwego człowieka.

„Pragnę, w imieniu swoim oraz pracowników Wojewódz-
kiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Katowicach, złożyć wyrazy współczucia oraz kondolencje 
rodzinie i bliskim Zmarłego” – mówi Mateusz Pindel, Prezes 
WFOŚiGW w Katowicach.

Jerzy Swatoń – Prezes WFOŚiGW w Katowicach w latach 
1993-2002. W latach 2001-2004 był członkiem rady nadzor-
czej Banku Ochrony Środowiska. W latach 2003-2004 pełnił 
funkcję Zastępcy Prezesa Zarządu i następnie Prezesa Zarzą-
du Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. Od 2 maja 2004 roku do 25 maja 2005 pełnił funkcję 
Ministra Środowiska w rządach Premiera Marka Belki.

Pogrzeb odbył się 12 lipca o godz. 12.00 w Cieszynie, na 
Cmentarzu Komunalnym przy ul. Katowickiej 34.

Umowa zawierana z Funduszem pod 
nazwą zadania „Profilaktyka zdrowot-
na i edukacja ekologiczna na obozach 
harcerskich 2024” opiewa na kwotę 
1.139.300,00 zł dofinansowania, dla 
Związku Harcerstwa Polskiego Chorą-
giew Śląska. W ramach udzielonego do-
finansowania Chorągiew Śląska realizuje 
obozy dla 4.320 dzieci w okresie od 22 
czerwca 2024 roku do 28 sierpnia 2024 
roku.

Zadanie z zakresu profilaktyki zdro-
wotnej dzieci realizowanej w trakcie wy-
jazdów w okresie wakacji skierowane jest 
do dzieci szkół podstawowych z gmin 
położonych na obszarach, na których 
występują przekroczenia standardów 
jakości środowiska, występuje duże 
zanieczyszczenie ekologiczne nie ko-

rzystnie wpływające na rozwój i zdrowie 
dzieci i młodzieży. Organizowane obozy 
sprzyjają teoretycznemu i praktycznemu 
doskonaleniu się w wędrówce, żeglowa-
niu, pływaniu. Przeprowadzane są zaję-
cia terapeutyczne dla dzieci i młodzieży. 
Na obozach podejmowane są działania 
o charakterze poznawczym i prewencyj-
nym oraz zadania związane z ochroną 
środowiska takie jak: sortowanie śmieci, 
składowanie w workach, wywóz śmieci 
poza obręb lasu, oczyszczanie zbiorni-
ków wodnych. Organizowane są kon-
kursy ekologiczne, spotkania z leśnikami 
oraz zwiady terenowe, podczas których 
dzieci i młodzież poznają świat przyrody.

Efektem przedsięwzięcia będzie po-
prawa stanu zdrowia dzieci i młodzieży 
poprzez udział w zajęciach ruchowych, 

zdrowe odżywianie się jak również zreali-
zowanie programu edukacji ekologicznej 
podczas kolonii i obozów.

Współpraca Wojewódzkiego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Katowicach ze Związkiem 
Harcerstwa Polskiego Chorągiew Śląska 
trwa już od wielu lat i stanowi bardzo do-
bry przykład partnerstwa w działaniach 
edukacyjnych w zakresie ochrony przy-
rody i ekologii. Dzięki Naszym wspólnym 
doświadczeniom i działaniom z oferty 
wakacyjnych wyjazdów w ostatnich 
dziesięciu latach skorzystało już ponad 
44.331 dzieci z całego województwa. 
Na ten cel w ostatniej dekadzie Fundusz 
przeznaczył łączną kwotę dofinansowa-
nia opiewającą na 8.100.750,00 zł.

„Fundusz jest przyjacielem ZHP Cho-
rągwi Śląskiej i zawsze będzie wspierał 
działalność harcerską w Naszym woje-
wództwie. Organizowane obozy, to nie 
tylko wypoczynek, ale przede wszystkim 
nauka dzieci i młodzieży w zakresie eko-
logii, zdrowego trybu życia oraz ochrony 
przyrody. Od wielu lat działania podej-
mowane przez Chorągiew Śląską wpisu-
ją się w linię działania WFOŚiGW w Kato-
wicach, co daje możliwości tak szerokiej 
współpracy nie tylko w zakresie organi-
zacji obozów dla dzieci i młodzieży, ale 
również w zakresie działalności proeko-
logicznej poprzez organizację wielu waż-
nych i potrzebnych wydarzeń ekologicz-
nych. W ostatniej dekadzie wsparliśmy 
harcerzy łączną kwotą 17.224.901,52 zł, 
z czego 8.100.750,00 zł zostało przezna-
czone na dofinansowanie obozów, a po-
została kwota wsparła różnego rodzaju 
kampanie ekologiczne czy konkursy 
organizowane przez ZHP” – powiedział 
Prezes WFOŚiGW w Katowicach Mateusz 
Pindel.

Sukces uczennic klasy szóstej Szkoły 
Podstawowej w Ostrowach nad Okszą

Naukowcy z Katolickiego 
Uniwersytetu Lubelskiego 
stworzyli aplikacje dla rolników 

Fundusz wspiera harcerzy
W stanicy obozowej „Lipowiec” Hufca Ziemi Wo-
dzisławskiej w Ustroniu podpisana została umowa 
o współpracy pomiędzy WFOŚiGW w Katowicach, 
a ZHP Chorągiew Śląska.

Naukowcy opracowują aplikację dla 
rolników, która ma zmienić podejście do 
nawożenia upraw , wykorzystując naj-
nowsze odkrycia w dziedzinie biotech-
nologii, aplikacja ta obiecuje znaczne 
oszczędności i zdrowsze uprawy przy 
mniejszym stosowaniu nawozów. Na jej 
podstawie rolnicy będą mogli precyzyj-
nie dostosować nawożenie, z korzyścią 
dla środowiska i własnej kieszeni.

Aplikację ma pomóc w monitorowa-
niu gleby i w podjęciu decyzji ile, kiedy 
i czy w ogóle stosować nawóz, a także co 
zmienić i czym wzmocnić glebę. Pomysł 
na stworzenie aplikacji t o efekt dwóch 
projektów realizowanych przez zespół 
biotechnologów z KUL, badających 
wpływ zastosowania rekomendacji Unii 
Europejskiej, nakazującej 20-procento-
we ograniczenie nawożenia upraw azo-
tem, na plonowanie i kondycję gleby. Cel 
ten ma zostać osiągnięty do 2030 roku

– Ciągle panuje taki pogląd, że jak 
sypniemy więcej nawozów, to plonowa-

nie będzie lepsze. A niekoniecznie tak 
jest. Nawet dawki sugerowane przez 
producentów czasami są zbyt duże. My 
poszłyśmy o krok dalej i badamy, jak na 
plonowanie wpływa zmniejszenie na-
wozów mineralnych nie tylko o 20, ale 
też o 40 procent – dodaje specjalista 
badawczo-techniczny Katarzyna Kagan.

Nacisk podczas badań został położo-
ny na zdrowotność i żyzność gleby. To 
stan, w którym występuje równowaga 
chemiczna i biologiczna, warunkują-
ca dobre plonowanie. – Jeśli będziemy 
mieć zdrowszą glebę, to w perspekty-
wie będzie dawała wyższe plony. Nawo-
zy sztuczne niszczą bioróżnorodność, 
ważne dla gleby mikroorganizmy. Jest 
wiele badań potwierdzających tezę, że 
trzeba zachować umiar w ich stosowa-
niu – mówi prof. Wolińska.

Finalnym efektem badań będzie 
stworzenie aplikacji rolniczej na tele-
fon. Jej wyjątkowość będzie polegała na 
tym, że będzie uwzględniała mnóstwo 
parametrów chemiczno-biologicznych, 
w tym bioróżnorodność, która nie jest 
standardowo badana przez np. stacje 
chemiczno-rolnicze. Sztuczna inteligen-
cja i algorytmy, które będą sterowały tą 
aplikacją, będą bazowały na prawdzi-
wych danych laboratoryjnych dotyczą-
cych danej gleby, warunków oraz syste-
mu uprawy – mówi dr Kuźniar. 

Oznacza to oszczędność dla rolnika 
przy kupnie nawozów oraz zdrowszą 
żywność dla konsumenta.

Ekologia w Powiecie


